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Expunerea tovarăşului
NICOLAE CEAUŞESCU

la şedinţa Comitetului Executiv al C. C. al 
P. C. R. ş i a guvernului din 25  noiembrie 1970

Plecarea la Berlin a delegaţiei 
de partid şi guvernamentale a 
Republicii Socialiste România, 

condusă de tovarăşul
i  NICOLAE CEAUSESCU

Stimaţi tovarăşi,
I

Comitetul Executiv şi guvernul au 
dezbătut principalele prevederi ale 
proiectului de plan cincinal privind 
dezvoltarea economiei naţionale în 
perioada 1971—1975 şi au stabilit 
măsurile necesare pentru realizarea 
acestor prevederi, pentru transpune
rea în viata a programului partidu
lui nostru stabilit de cel de-al X-lea 
Congres al P.CR. Totodată a fost 
analizat proiectul planului şi al bu
getului de stat pe anul 1971, indi- 
rindu-se căile pentru înfăptuirea lor 
în bune condiţii.

Doresc să subliniez că proiectul 
planului cincinal prevede o dezvol

tare susţinută a economiei noastre 
nationale cuprinzînd — la indicato
rii de bază — sarcini sporite fată de 
obiectivele Congresului al X-lea al 
partidului. Aceasta a fost posibil da
torită, în primul rînd, faptului că în 
tara noastră s-a creat o puternică 
bază a industriei socialiste — factor 
fundamental al consolidării şi pro
gresului continuu al întregii econo
mii.

Prevederile proiectului de plan pe 
perioada 1971—1975 se bazează pe 
succesele dobîndite de poporjal ro
mân în opera de dezvoltare a eco
nomiei, ştiinţei şi culturii, pe reali
zările obţinute în actualii! plan cin
cinal.

Actualul cincinal se încheie 
cu succes

Deşi a mai rămas o lună pina la 
încheierea actualului cincinal, de pe 
acum un mare număr de întreprin
deri, ramuri întregi de producţie, o 
serie de judeţe şi-au îndeplinit şi 
depăşit sarcinile de plan. Nu voi 
face un bilanţ cuprinzător al reali
zărilor din perioada 1966 — 1970, 
deoarece vom avea prilejul de a re
veni asupra Iui la începutul anului 
viitor. Totuşi, trebuie arătat că, în 
ansamblul său, actualul cincinal se 
încheie cu succese importante, care 
demonstrează în mod concludent 
justeţea liniei generale a politicii 
partidului îndreptate spre dezvolta
rea rapidă a forţelor de producţie, 
perfecţionarea vieţii economice şi 
sociale, creşterea continuă, a nivelu
lui de trai al întregului popor, înflo
rirea multilaterală a României so
cialiste.

Potrivit datelor preliminare, pro
ducţia industrială a crescut în aceşti 
ani într-un ritm mediu anual de 11,7 
la sută, superior ritmului de^ 10,6—• 
11,6 la sută prevăzut în planul cin
cinal, ceea ce exprimă vigoarea şi 
dinamismul economiei româneşti. A 
crescut rolul Industriei în economie, 
sporind participarea ei la crearea 
venitului naţional de la 49 la 
sută în 1965, la circa 60 la sută în 
1070. S-au obţinut importante reali
zări şi în agricultură. Ca rezultat al 
eforturilor făcute de stat pentru mo
dernizarea bazei tehnico-materiale a 
acestei ramuri, al folosirii mai efi

c ien te  a pămîntului şi al organizării 
producţiei şi a muncii în condiţii 
mai bune, agricultura — în pofida 
condiţiilor climatice nefavorabile din 
ultimii ani, îndeosebi a inundaţiilor 
din acest an. — a înregistrat o creş
tere de 24 la sută a producţiei glo
bale, faţă de cincinalul precedent, a- 
sigurînd nevoile de consum şi cele
lalte cerinţe ale economiei.

însemnate progrese au fost obţi
nute în anii acestui cincinal şi în 
alte ramuri ale economiei naţionale 
— construcţii, transporturi, comerţ 
interior şi exterior, în domeniul 
prestărilor de servicii, precum şi în 
activitatea de cercetare ştiinţifică.

Pe baza politicii consecvente a 
partidului nostru de întărire a po
tenţialului economic al tarii, s-a e- 
fectuat un volum de investiţii de 
peste 283 miliarde iei, cu peste 8 
miliarde iei mai mult decit preve
derile iniţiale. în ultimii cinci ani, 
au- fost construite şi date în exploa
tare circa î 500 capacităţi şi obiecti
ve industriale, au fost dezvoltate şi 
modernizate un mare număr din 
cele existente; s-a îmbunătăţit re
partizarea torţelor de producţie pe 
teritoriul întregii ţări, printr-o am
plasare mai judicioasă a noilor o- 
biective construite. îndeplinirea şi 
depăşirea programului de investiţii 
aii creat premise favorabile pentru 
dezvoltarea rapidă, în continuare, a 
economiei noastre naţionale.

Potrivit hota^îrilor Congresului al 
IX-lea şi ale Conferinţei Naţionale a 
partidului, s-au iniţiat o serie de 
măsuri pentru perfecţionarea orga
nizării, conducerii şi planificării e- 
conomiei, dintre care multe se apli
că cu succes. Am în vedere organi
zarea centralelor şi combinatelor, 
reducerea aparatului administrativ, 
îmbunătăţirea organizării întreprin-

cerea vieţii social-economice pe te
ritoriu, pentru apropierea de mase 
a organelor centrale şi locale. S-a 
perfecţionat întregul sistem de învă- 
tămînt. S-a îmbunătăţit organizarea 
activităţii de cercetare, au fost luate 
măsuri pentru legarea mai strînsă a 
ştiinţei de nevoile producţiei In a- 
ceşti ani, partidul nostru a acţionat 
cu fermitate pentru întărirea legali
tăţii şi dezvoltarea democraţiei so
cialiste, asigurînd un cadru prielnic 
în vederea participării efective a 
maselor la conducerea treburilor ob
şteşti Partidul a promovat neabătut 
principiile echităţii şi eticii socialis
te în repartiţie, în raporturile din
tre membrii societăţii, în desfăşura
rea întregii vieţi sociale.

Marile înfăptuiri dobîndite în o- 
pera de făurire a societăţii socialis
te multilateral dezvoltate sínt rodul 
activităţii pline de abnegaţie a tu

turor oamenilor muncii, a întregului 
nostru popor, fără deosebire de na
ţionalitate — români, maghiari, ger
mani şi de alte naţionalităţi — care, 
manifestînd încredere deplină în 
politica partidului, dau viaţa cu ho- 
tărîre programului stabilit de partid 
pentru înflorirea patriei noastre so
cialiste. Pentru toate aceste realizări 
consider că merită să adresăm cele 
mai calde felicitări clasei munci
toare. ţărănimii, intelectualităţii, în
tregului nostru popor.

Aceste succese demonstrează jus
teţea politicii marxist-leniniste pro
movate de Partidul Comunist Român, 
politică ce corespunde întrutotuT in
tereselor vitale ale poporului, por
neşte de Ia analiza aprofundată a 
condiţiilor şi posibilităţilor tării 
noastre, asiguţă mersul hotărît îna
inte al României pe calea progresu
lui şi prosperităţii.

derilot agricole de ■stat, creşterea 
rolului pífghiilór financiare, dezvol
tarea relaţiilor directe dintre între
prinderi pe bază de contracte econo
mice, îmbunătăţirea reglementărilor 
privind planificarea şi execuţia in
vestiţiilor. Partidul a situat — în 
toţi aceşti, ani. —- în centrul preocu
părilor sale, în domeniul economic, 
problema eficientei activităţii eco
nomice, a concentrat atenţia minis
terelor şi întreprinderilor in direcţia 

1 sporirii productivităţii muncii, redu
cerii consumurilor materiale, ridi
cării calităţii produselor şi creşterii 
rentabilităţii.

Rezultatele obţinute în sfera pro
ducţiei materiale se reflectă sintetic 
în sporirea de aproape o dată şi ju
mătate a venitului naţional, cores- 
punzînd unui ritm mediu anual de 
7,7 la sută. Aceasta a permis adop
tarea de noi măsuri pentru ridicarea 
nivelului de trai al celor ce mun
cesc. S-au majorat salariile tuturor 
categoriilor de salariaţi — cu deo
sebire salariile mici — în cadrul 
generalizării noului sistem de sa
larizare, care asigură o retribu
ţie mai stimulativă şi echitabilă, 
în raport cu contribuţia efectiva a

■ fiecăruia la dezvoltarea societăţii. 
Numărul de salariaţi s-a mărit în 
actualul cincinal cu circa 300 000 de 
persoane, ceea ce a avut o înrîuri- 
re deosebit, de pozitivă asupra buge
tului familial. Pe baza acestor mă
suri, veniturile din salarii sínt în 
1970 cu circa 31 miliarde lei mai 
mari decit în anul 1965. Au fost 
sporite pensiile de asigurări sociale

■ cu circa 39 la sută şi s-au mărit a- 
' locaţiile pentru copii. O expresie a

puterii de cumpărare crescute, a 
standardului de viaţă mai ridicat 
atît la oraşe, cit şi la sate, este vo
lumul desfacerilor de mărfuri cu a- 
mănuntul prin comerţul dé s ta t. şi 
cooperatist, care a sporit de 1,5 ori 
în anul 1970 faţă de 1965.

Realizări însemnate au fost obţi
nute în construcţia de locuinţe, fiind 
date în folosinţă, în aceşti ani — 
din fondurile statului sau prin cre
dite acordate de stat — 323 000 a- 
partamente; la acestea se adaugă şi 
cele 5 000 locuinţe construite de stat 
în cadrul ajutorului pentru sinis
traţi.

An de an au sporit cheltuielile 
bugetare pentru învăţămint, ştiinţă, 
cultură şi artă, sănătate şî alte ac
ţiuni sociale, ajungînd in 1970 la 
suma de 36 miliarde Iei, fată de 22 
miliarde iei cit au reprezentat în 

. anul 1965.
Toate aceste rezultate dovedesc 

că sensul fundamental . şi constant 
al politicii statului nostru, preocu
parea primordială a partidului şi gu
vernului este creşterea bunăstării 
materiale şi spirituale a celor ce 
muncesc de la'oraşe şi sate, ridica
rea nivelului de civilizaţie al între
gii societăţi.

Paralel cu, eforturile pentru creş
terea producţiei, pentru dezvoltarea 
bazei tehnico-materiale a societăţii, 
partidul a desfăşurat o amplă activi
tate în direcţia perfecţionării conti
nue a raporturilor sociale, a orga
nizării întregii societăţi. A fost îm
bunătăţită organizarea adminislra- 
tiv-teritorială a ţării, care a asigu
rat condiţii mai bune pentru condu-

Noul plan cincinal -  o etapă 
importantă pe drumul 

progresului şi prosperităţii 
României socialiste

Tovarăşi,

Proiectul planului cincinal de dez
voltare a economiei naţionale în. pe
rioada 1971—1975 este în deplină 
concordanţă cu obiectivele stabilite 
de Congresul al X-lea al partidului. 
De asemenea, planul pe 1971 asigură 
un început bun pentru realizarea 
cincinalului. Fată de nivelele stabi
lite în vară, cînd am examinat pro
iectul planului cincinal, au fost a- 
duse o serie de corecturi şi îmbu
nătăţiri care, toate, converg în di
recţia folosirii mai bune a capaci
tăţilor de producţie şi a forţei dé 
muncă, a îmbunătăţirii structurii şi 
calităţii producţiei, creşterii eficien
tei întregii activităţi economice.

Una din cele mai importante ca
racteristici ale viitorului cincinal

este asigurarea în continuate a unui 
înalt ritm de creştere economică.
Aceasta exprimă dinamismul puter
nic al economiei noastre socialiste, 
uriaşele sale resurse, asigură accele
rarea procesului de ridicare la un 
nivel superior a întregii economii, 
înscriindu-se în exigenţele impuse 
de revoluţia tehnico-ştiintifică con
temporană. Viitorul cincinal orien
tează economia spre o creştere mai 
rapidă a eficientei în vederea reali
zării unui spor mai mare de venit 
national, ceea ce se va reflecta po
zitiv în ridicarea nivelului de trai 
al populaţiei. Iată cum se prezintă 
unii din indicatorii principali ai pla
nului cincinal, în comparaţie cu cei 
cuprinşi în Directivele Congresului 
al X-lea al P.C.R.:

(în procente)

Prevederi Prevederi
Directive plan cincinal

Ritm mediu Ritm mediu
anual anual

Producţia globală industrială 8,5—9,5 10—11
Producţia globală agricolă
(calculată pe baza mediei anuale
pe perioada de 5 ani) 5,0——5,d 6—7
Productivitatea muncii pe un
salariat în industrie 6,5—7,0 6,7—7.5
Reducerea cheltuielilor la 1000
iei producţie marfă în industria de
stat în 1975 faţă de 1970
în % ' 6—7 11—13
Volumul comerţului exterior 7,0—7,7 9,2—10,5
Investiţiile centralizate din fondurile
statului (pe perioada de 5
ani) — mld. lei 420—435 450—470
Venitul national 7,7—8,5 10—11
Creşterea numărului de
salariaţi în economia naţio-
nală (mii persoane) 400—500 700
Fondul de salarii 5,4—6,2 6,5—7,5
Volumul desfacerilor de
mărfuri cu amănuntul 5,4—6,2 5,5—6,5
Volumul serviciilor
prestate populaţiei 7,0—7,7 8,5—9,5
Salariul real 3,0—3,7 3,5—3,7
Veniturile reale ale ţâră-
nhnii provenite din producţia
agricolă, pe o persoană
activă — 2,9—3,7 4,0

în lumina sarcinilor stabilite de sumînd peste 510 miliarde lei, adică
Congresul al X-lea al partidului cu mai mult decit s-a cheltuit ín ulti-
privire la înfăptuirea unui amplu mul deceniu. ‘Este idemn de remar-
program de investiţii, care să asigu- cat că pe seama fondurilor centrali-
re creşterea în ritm susţinut şi per- zate ale statului se vor efectua in-
fectionarea forţelor de producţie, re- vestiţii de 450- 470 miliarde lei.
partizarea lor judicioasă pe întregul Aceasta face posibil să se traducă

Marţi la amiază-a.plecat la Ber
lin delegaţia de partid şi guverna
mentală a Republicii Socialiste 
România, condusă de tovarăşul 
Nicoîae Ceauşescu, secretar gene
ral al Partidului Comunist Român, 
preşedintele Consiliului de Stat al 
Republicii Socialiste România, 
care, în conformitate cu înţelege
rea realizată, va participa la în
tâlnirea conducătorilor partidelor 
frăţeşti şi guvernelor din statele 
participante la Tratatul de la V ar
şovia.

Din delegaţie fac parte tovarăşii 
Paul Niculescu-Mizil, membru al 
Comitetului Executiv, al Prezidiu
lui Permanent, secretar al C.C. al 
P.C.R., Ilie Verdeţ, membru al Co
mitetului Executiv, al Prezidiului 
Permanent al C.C. al P.C.R., prim* 
vicepreşedinte al Consiliului de 
Miniştri, şi Corneliu Mănescu,

membru al C.G. al P.G.R., minis
trul afacei’ilor externe.

La plecare, pe aeroportul Bă-< 
neasa, delegaţia a fost salutată de 
tovarăşii Emil Bodnaraş, Gheorghe 
Pană, Gheorghe Rădulescu, Virgil 
Trofin, Maxim Berghianu, Florian 
Dănălache, Dumitru Popa, Dumi
tru  Popescu, Leonte Răutu, Gheor
ghe Stoica, Vasile Vîlcu, Ştefan 
Voitec, Iosif Banc, Petre Blajovici, 
Miron Constantinescu, Mihaî Dalea, 
Mihai Gere, Ion Ioniţă, Vasile Pa- 
tiiineţ, Ion Stăneseu, Mihai Mari* 
nescu, Ion Păţan, de membri ai 
C.C. al P.C.R., ai Consiliului de 
Stat şi ai guvernului, conducători 
de instituţii centrale şi organi
zaţii obşteşti.

Erau de faţă dr. Hans Voss, am
basadorul R.D. Germane Iá Bucu
reşti, şi membri ai ambasadei,

(Agerpres)

prevede ca în viitorii cinci ani să 
se aloce, pe ansamblu, investiţii în-

în viată hotărîrea Congresului al 
X-lea aî partidului — unanim apro
bată. do. poporul.nostru de a se

repartiza pentru acumulare circa 30 
Ia sută din venitul naţional. Fără în
doială, tovarăşi, că este un efort 
considerabil pentru stat, pentru în
tregul popor, dar aceasta este sin
gura cale pentru a asigura ridica
rea României la nivelul statelor dez
voltate, creşterea forţei sale econo
mice şi ridicarea bunăstării maselor. 
Fără aceasta — în condiţiile compe
tiţiei actuale pe plan international 
— tara noastră ar fi sortită rămîne- 
ril în urmă, n-ar putea beneficia de 
avantajele civilizaţiei moderne.

Efortul de acumulare se materia
lizează în primul rînd în faptul că 
în' perioada 1971— 1975 industria se 
va dezvolta cu un ritm mediu anual 
de 10—11 Ia sută, faţă de 8,5—9,5 
la suta, cit se stabilise în Directive
le Congresului al X-lea al P.C.R.

Doresc să subliniez faptul că în 
viitorul cincinal eforturile se vor în 
drepta nu numai spre dezvoltarea 
cantitativă a industriei, ci se va 
pune totodată un deoşebit accent pe 
laturile calitative ale procesului de 
industrializare, pé modernizarea 
structurii producţiei, pe realizarea 
de produse cu un înalt grad de teh
nicitate, care să înglobeze munca de 
complexitate superioară. în acest 
scop, în proiectul de plan se pre
vede concentrarea eforturilor spre 
ramurile care asigură valorificarea 
superioară a resurselor şi contribuie 
la promovarea progresului tehnic în 
întreaga economie — electronica şi 
electrotehnica, mecanica fină, maşi- 
nile-unelte, petrochimia, metalurgia 
otelurilor şi. a laminatelor speciale. 
Se prevăd măsuri pentru asimilarea, 
reproiectarea şi îmbunătăţirea unor 
produse şi tehnologii, în aşa fel ca 
aproape 40 la sută din producţia in
dustrială a anului 1975 să fie con
stituită din produse noi şi moderni
zate.

Una din problemele de bază ale 
cincinalului viitor o constituie in
tensificarea dezvoltării agriculturii, 
sporirea producţiei agricole în toa
te sectoarele. Pentru agricultură se 
prevăd investiţii de 80 miliarde lei, 
de peste 2 ori mai mult decit în ac
tualul cincinal. Se vor asigura ast
fel mecanizarea completă a lucrări
lor agricole, creşterea substanţială 
a gradului de chimizare a produc
ţiei, realizarea programelor naţiona
le privind amenajările funciare şi 
dezvoltarea zootehniei. Aşa cum am 
arătat la recenta şedinţă de lucru de 
la Comitetul Central, în perioada 
următoare se vor aplica măsuri de 
îmbunătăţire a conducerii, organiză
rii şi planificării agriculturii, de per
fecţionare a organizării şi retribui
rii muncii în unităţile agricole. Toa
te acestea vor asigura creşterea 
producţiei agricole globale într-un 
ritm mediu anual de 6—7 la sută fa
tă de media anilor 1966—1970, ceea 
ce va crea condiţii mai bune pen
tru aprovizionarea populaţiei cu 
produse agroalimentare şi a indus
triei cu materii prime agricole.

Un important element caracteris
tic al viitorului plan cincinal, care 
reflectă procesul de modernizare a 
activităţii noastre economice, este 
trecerea la dotarea economiei naţio
nale cm tehnica modernă de calcul 
şi dezvoltarea progresivă a sistemului 
naţional de prelucrare a datelor. Va 
fi astfel posibil ca pînă în anul 
3975 să se realizeze structura de ba
ză a sistemului naţional de prelu
crare a datelor, în economie urmînd 
să funcţioneze peste 20 de centre de 
calcul de Importanţă republicană, 
precum şi o serie de centre terito
riale, dotate cu calculatoare din 
producţia internă, precum şi din 
import, la care se adaugă un număr 
însemnat de calculatoare cu care 
vor fi înzestrate unităţile economi
ce. Realizarea programului de dota
re a economiei cu tehnica de calcul 
va asigura posibilitatea unei condu
ceri moderne, bazate pe cuceririle 
informaticii — condiţie esenţială 
pentru planificarea cu adevărat şti
inţifică şi pentru organizarea efi
cientă a procesului de producţie şi 
desfacere.

O importantă secţiune a planului 
cincinal se referă la dezvoltarea ac-

iGonîinuara fo„ oaa. a  II-ai

Sosirea la Berlin
BERLIN 1. — Corespondentul Ager

pres, Ştefan Deju, transmite: Pe ae
roportul Schonefeld din Berlin, dele
gaţia de partid şi guvernamentală a 
Republicii Socialiste România, con
dusă de tovarăşul Nicoîae Ceauşescu, 
a fost întâmpinată de tovarăşii Walter 
Ulbricht, prim-secretar al C.C.- al 
P.S.U.G., preşedintele Consiliului de 
Stat al R.D.G., membrii Biroului Po
litic al CC. al P.S.U.G., Willi Stoph, 
preşedintele Consiliului de Miniştri 
al R.D.G., Erich Honecker, Friedrich 
Ebert, Gerhard Gruneberg, Kurt Ha
ger, Fiermann Matern, Gunter Mit
tag, Alfred Neumann, Albert Norden, 
Hörst Sindermann, Paul Verner, de 
membrii supleanţi ai Biroului Politic 
Hermann Axen, Georg'Ewald, Walter 
Halbritter, Werner Jarowinsky, Gun
ter Kleiber, de Werner Lamberz, se
cretar al C.C. al P.S.U.G. De aseme
nea au fost de fată vicepreşedinţii 
Consiliului de Miniştri Alexander 
Abusch, Wolfgang Rauchfuss, Gerhard 
Weiss, Herbert Weiz, Kurt Fichtner, 
precum şi ministrul de externe ai 
R.D.G., Oltó Winzer.

Au fost prezenţi ambasâdorul Ro
mâniei în R. D. Germană, Nicoîae

Gbenea, precum şi ambasadorii ţari
lor membre ale Tratatului de la Var
şovia.

La Berlin au sosit, de asemenea, 
delegaţiile de partid şi guvernamen
tale ale R.P. Bulgaria, in frunte cu 
tovarăşul Todor Jivkov, prim-secre
tar al C.C. al P.C. Bulgar şi preşe
dintele Consiliului de Miniştri al R.P,' 
Bulgaria, R.S. Cehoslovace, în frunte 
cu tovarăşul Gustav Husak, prim- 
secretar al CC. al P.C. din Cehoslo
vacia, R.P. Polone în frunte cu tova
răşul Wladyslaw Gomuika, prim- 
secretar al C.C. al P.M.U.P., R.P. 
Ungare, în frunte cu tovarăşul Janos 
Kadar, prim-secretar al C.C. al 
P.M.S.U., şi Uniunii Sovietice, în 
frunte cu tovarăşul Leopid Brejnev, 
secretar general al C.C. al P.C.U.S.

La sosire, delegaţiile au fost în- 
tîmpinate de tovarăşii Walter Ul
bricht, prim-secretar al C.C. ai 
P.S.U.G., preşedintele Consiliului do 
Stat al R.Ű.G., Wild Stopii, preşedin
tele Consiliului de Miniştri al R.D.G., 
şi alti conducători de partid şi de 
stat ai tării gazdă.

Şedinţa Comisiei perma
nente a M.A.N. pentru 

agricultură şi silvicultură
Marti a avut Ioc şedinţa de lucru 

a Comisiei permanente pentru agri
cultură şi silvicultură a Marii Adu
nări Nationale, prezidată de tovară
şul Dumitru Coliu, preşedintele Co
misiei. Din însărcinarea Consiliului 
de Slat, Comisia a dezbătut modul 
în care se asigură punerea în func
ţiune a capacităţilor de producţie 
prevăzute a se executa în agricul
tură pe anul 1970, din fondurile de 
investiţii ale statului şi ale coope
rativelor agricole..

Raportul şi discuţiile au scos în 
evidentă rezultatele pozitive obţi
nute anul acesta în activitatea de 
investiţii pentru lărgirea şi moder
nizarea mijloacelor fixe de producţie 
din -sectorul agricol de stat şi coo

peratist, cit şi unele neajunsuri şi 
dificultăţi.

Participanţii la discuţii au făcut 
propuneri în vederea îmbunătăţirii 
activităţii în acest domeniu, , expri- 
mîndu-şi convingerea că înfăptuirea 
recentelor măsuri expuse de tovară
şul Nicoîae Ceauşescu Ia şedinţa de 
lucru de la C.C, al P.C.R'. cu privire 
la îmbunătăţirea organizării, plani
ficării şi conducerii agriculturii va 
asigura un progres mai rapid al a- 
cestei ramuri de mare importantă 
pentru economia naţională.

Concluziile şi propunerile Comi
siei urmează să fie prezentate Con
siliului de Stat.

(Agerpres)

v - '-í/fí

, H

în scopul îmbogăţirii sortimentelor de produse existente, în secţia creaţi 
a fabricii .Libertatea" din Sibiu, a fost concepută o bogată gamă de no 
articole de stofe din amestecuri diferite de fibre naturale şl sintetice, î 
variate desene şi poziţii coloristice, ce vor fi prezentate la contractării 

penini trimestrele II şi III 1971.
In fotografie: tehniciană Elena Dumitraş şi ţesătoarea Maria Sitoianu 

confruntînd mostrele create Cu cele ţesute la război.
Foto: FRED NUS;

*
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tivităţil de cercetare ştiinţiiică, par
te inseparabilă a eforturilor noastre 
pentru ridicarea calitativă a întregii 
economii. In plan sínt prevăzute 
fonduri însemnate şi se stabilesc, 
totodată, direcţii prioritare de cer
cetare, în pas cu nevoile dezvoltă
rii industriei, a celorlalte ramuri e- 
conomice.

Planul prevede sarcini pentru mai 
buna valorificare a potenţialului na
ţional de cercetare, în special în di- 
recţia realizării de noi maşini, uti
laje, instalaţii şi aparate, introduce
rii în fabricaţie de noi materiale şi 
înlocuitori ai unor materiale şi ma
terii prime deficitare, aplicării în 
producţie a unor procese şi proce
dee tehnologice avansate. Cerceta
rea ştiinţifică este menită să aducă 
o contribuţie importantă la îndepli
nirea tuturor prevederilor cincina
lului.
• Dezvoltarea impetuoasă pe care o 
vor cunoaşte ramurile economice se 
oglindeşte în ritmul susţinut de 
creştere a venitului naţional — 
10—11 la sută în medie anuală, iu 
comparaţie cu .7,7—3,5 la sută pre- 
\ăzut în Directivele Congresului al 
X-lea al P.C.8, Este semnificativ ca 
venitul naţional va fi în 1975 de 
1,6—1,7 ori mai mare decit gel ob
ţinut în 1970, ceea ce va permite a- 
locarea unor fonduri sporite pentru 
îmbunătăţirea condiţiilor de viaţă 
ale întregului nostru popor.

Proiectul planului cincinal stabi
leşte o serie de sarcini deosebit de 
importante in vederea creşterii bu
năstării poporului. Salariul real ca 
spori în perioada 1971—1975 în me
die cu 3,5—3,7 la sută pe an, iar 
veniturile reale ale ţărănimii cu 4 
la sută anual. Planul prevede ca nu
mărul salariaţilor din economia na
ţională să crească cu circa 700 000, 
dar va trebui să avem în vedere o 
creştere suplimentară, chestiune la 
tare mă voi referi mai tîrziu. Con
form prevederilor de plan, fondul de 
salarii ar urma să sporească In 1975 
cu 37—44 la sută în comparaţie cu 
1970. Paralel, se prevede majorarea, 
în aceeaşi perioadă, a fondului de 
pensii cu 45—50 la sută şi creşterea 
fondurilor destinate alocaţiei pentru 
copii.

Corespunzător creşterii puterii de 
cumpărare a populaţiei, volumul 
desfacerilor de mărfuri cu amănun
tul va spori cu 31—37 la sută, în ur
mătorii cinci ani, faţă de 30—35 la

Aş vrea în primul rînd, să mă o- 
prese asupra industriei construcţiilor 
de maşini — ramură-cheie a indus
triei noastre, care are o importanţă 
esenţială pentru dezvoltarea întregii 
economii naţionale. In acest sector 
este necesar să se reanalizeze unele 
subramuri şi să se ia măsuri pen
tru majorarea sarcinilor cuprinse in 
plan. Mă refer, înainte de toate, la 
construcţia de nave. Desigur, preve
derile din proiectul de plan nu sínt 
mici, dar, după părerea mea, sint 
sub posibilităţi şi sub necesităţi, ti
nted seama că transportul naval are 
un cost ridicat şi că, pe măsura dez
voltării economiei noastre naţionale, 
importurile de materii prime şi ma
teriale cresc in anii cincinalului, iar 
în perspectiva anilor 1980 şi 1990 vor 
spori şi mai mult; este necesar să 
elaborăm un program special pentru 
dezvoltarea construcţiilor navale, 
care să prevadă o creştere mult mai 
substanţială a producţiei de nave in 
perioada 1971—1975 faţă de realiză
rile din actualul cincinal. Ministerul 
Industriei Construcţiilor de Maşini 
va trebui ca, pînă la 15 decembrie, 
să analizeze şi să propună măsuri 
pentru sporirea suplimentară a pro
ducţiei de nave, prin folosirea na- 
stimă a capacităţilor existente in 
şantierele actuale, dotarea cu utila
jele necesare, extinderea suprafeţe
lor de lucru, fără mari investiţii. 
Trebuie luate măsuri ca încă din a- 
nul viitor să se înceapă realizarea 
programului special de construcţii da 
nave, în cadrul căruia să se prevadă 
chiar in acest cincinal producerea 
unor nave mari de pînă la 150 000 
tone, destinate flotei noastre. In a- 
ceiaşi timp, în dezvoltarea produc
ţiei de nave trebuie să se aibă în 
vedere perspectiva folosirii mai in
tense a apelor interioare, mai bine 
zis limitrofe — mă refer în mod de
osebit la Dunăre.

O altă observaţie pe care vreau 
s-o iac, în legătură cu o problemă 
importantă a construcţiilor de ma
şini, porneşte de la necesitatea rea
lizării în ritm mai rapid, a progra
mului de dotare cu calculatoare elec
tronice îu vederea realizării siste
mului informatic de conducere unic 

. al economiei. De aceea, consider

sută cit reprezintă prevederile din 
Directive. <

Creşteri însemnate se prevăd la 
produsele alimentare de bază, pre
cum şi la mărfurile industriale. Ast
fel, în 1975 volumul desfacerilor va 
cleşte faţă de 1970 la carne şi con
serve din carne cu 41 la sută, lapte 
şi produse lactate cu 77 la sută, ulei 
20 la sută, zahăr 25 la sută, legume 
54 la sută, ţesături 17 la sută, încăl
ţăminte 26 Ia sută, televizoare 35 la 
sută, mobilă 35 la sută.

Se prevede o sporire însemnată a 
cheltuielilor pentru acţiunile social- 
culturale, fondurile anuale destinate 
acestui scop fiind în 1975 de două 
ori mai mari decit în 1965. Sume 
importante vor ii acordate de la bu
get pentru invăţămînt, ocrotirea 
sănătăţii, artă si cultură. In viitorul 
plan cincinal se va asigura ^îmbuna- 
lăţirea in continuare a condiţiilor de 
locuit ale populaţiei. In anii 1971— 
1975 se vor da în folosinţă 500 000 
apartamente construite de stat din 
fondurile centralizate sau prin cre
dite acordate populaţiei, adică de 
peste 1,5 ori mai multe decit în ac
tualul cincinal.

Dezvoltarea economiei, sporirea 
numărului de salariaţi, a veniturilor 
populaţiei şi a volumului desfaceri
lor de mărfuri, creşterea cheltuieli
lor social-cullurale vor crea condiţii 
superioare de viaţă; de civilizaţie, 
vor asigura baza unui trai mai bun, 
îmbelşugat pentru toţi oamenii mun
cii de la oraşe şi sate. Avem deplina 
convingere că noul plan cincinal va 
ii dus la bun siîrşit, marcind o nouă 
etapă pe drumul făuririi societăţii 
multilateral dezvoltate, apropiind şi 
mat mult ţara noastră de nivelul ţa
rilor avansate.

Avînd în vedere toate aceste ca
racteristici majore ale proiectului 
planului cincinal, proporţiile şi o- 
rientările pe care le stabileşte, putem 
aprecia ca prevederile sale sínt rea
liste şi mobilizatoare, pe deplin po
sibil de îndeplinit.

Totodată, ţinînd seama de o serie 
de rezerve existente în diferite do
menii de activitate, am de făcut 
unele observaţii şi propuneri referi
toare la unele prevederi, care ar 
trebui îmbunătăţite pentru ca planul 
să răspundă şi. mai bine cerinţelor 
progresului economiei naţionale. In 
legătură cu aceasta, consider necesar 
să se acţioneze . în continuare în di
recţia aprofundării şi îmbunătăţirii 
indicatorilor de plan privind unele 
ramuri şi domenii. La aceste proble
me mă voi referi în cele ce Urmează.

necesară sporirea prevederilor pro
gramului de dezvoltare a industriei 
electronice, in special a celor pri
vind producţia de calculatoare elec
tronice, maşini de calcul, elemente 
de automatizare, aparate de măsură 
şi control, componente profesionale. 
In acest domeniu va trebui să facem 
un efort mai intens, in aşa fel incit 
prevederile actuale să fie mărite cu 
cel puţin 40—50 la sută.

în domeniul maşinilor-unelte, ti
nted seama de necesităţile economiei 
noastre, precum şi de faptul că aces
te produse sínt cerute pe piaţa ex
ternă, avind asigurată o dysfacere 
sigură, se impune să reanalizăm pre
vederile actuale şi să amplificăm 
programul de dezvoltare a acestei 
subramuri. Programul va trebui să 
pună accent pe maşinile-unelte care 
au la export un curs de revenire mai 
favorabil şi să se bazeze în primul 
rînd pe folosirea mai raţională a ca
pacităţilor existente, pe dezvoltarea 
unor secţii de montaje. Aceasta va 
permite sporirea mai rapidă a pro
ducţiei în anii următori, urmînd ca 
numai spre anul 1973 să examinăm 
construirea unor noi obiective. In 
elaborarea programului va trebui să 
se urmărească mai buna folosire a 
secţiilor de sculărie şi a secţiilor 
mecanice din întreprinderile celor
lalte ramuri, unde există capacităţi 
mari, ce pot fi utilizate atît pentru 
producerea unor maşini complexe, 
cit şi pentru cooperare în realizarea 
unor subansamble, care să fie folo
site pentru sporirea producţiei de 
maşini-unelte.

Ca urmare a discuţiilor avute cu 
cadrele din agricultură şi în lumina 
măsurilor stabilite pentru dezvolta
rea acestei ramuri, se impune reali
zarea programului de dotare a agri
culturii cu tractoarele şi celelalte 
maşini agricole necesare fiecărei cul
turi. Acest program, aflat în curs 
de elaborare de către Ministerul A- 
griculturii şi Silviculturii şi Minis
terul Industriei Construcţiilor de Ma
şini, trebuie să asigure ca pînă în 
1975 să se rezolve practic proble
mele mecanizării tuturor lucrărilor 
agricole, nu numai la culturile mari, 
ci la totalitatea culturilor, inclusiv 
în legumicultura, viticultură, pomi
cultură, precum şi te zootehnie. Uzi

nele de tractoare şi maşini agricole 
trebuie să execute comenzile date de 
agricultură, să producă tipurile de
tractoare şi maşini care sínt nece
sare acestei ramuri, cerute de unită
ţile agricole, iar nu cele care le sínt 
mai uşor de fabricat. Va trebui ca 
uzinele aparţinînd Ministerului A- 
griculturii şi Silviculturii să producă 
unele maşini agricole de serie mică. 
Este necesar, totodată, să se folo
sească mai larg posibilităţile de coo
perare cu alte ţări, pe bază de con
tracte ferme, te domeniul produc
ţiei de maşini agricole.

In ce priveşte asigurarea cu piese 
de schimb, în plan s-au introdus li
nele suplimentări, dar mi se pare că 
nu se ajunge la o rezolvare definiti
vă şi totală; prevederile valorice in
troduse te plan nu arată dacă vor 
ii satisfăcute cerinţele concrete ale 
beneficiarilor. Capitolul din plan re
feritor la piesele de schimb nu tre
buie apreciat din punctul de vedere 
valoric, ci îu primul rînd, după re
perele şi subansamblele fizice pe 
« are le cuprinde. în plan este nece
sar să se prevadă nu atît valoarea 
sau tonajul pieselor de schimb, cît 
mai ales repere şi subansamble 
fizice, stabilite pe bază de norma
tive. Ramurilor economice trebuie 
să li se asigure volumul necesar de 
piese de schimb, indiferent dacă va
loarea acestora este mare sau mică.

Pentru a asigura rezolvarea pro
blemei pieselor de schimb trebuie 
schimbată şi metoda de planificare; 
întreprinderile producătoare de pie
se de schimb pentru tractoare, ca
mioane sau alte, utilaje trebuie să 
primească sarcinile de plan expri
mate intr-un volum fizic de diferite 
repere, piese, subansamble.

Este necesar să facem in aşa fel 
ca Sntr-un viitor apropiat să rezol
vam problema pieselor de schimb, 
despre care se discută de mai multi 
ani. în acest scop, trebuie ca minis
terele care folosesc diferite maşini 
şi utilaje şi au posibilităţi de a pro
duce piese de schimb — cum este 
Ministerul Agriculturii şi Silvicultu
rii, Ministerul Transporturilor — să 
participe într-o mai mare măsură la 
realizarea producţiei de asemenea 
piese. Este necesar să se utilizeze 
luai mult practica recondiţionărij a- 
numitor piese de schimb şi suban
samble, cu condiţia ca această op'e-' 
raţiune să se efectueze numai pen
tru piesele la care este economică, 
rentabilă; dacă pentru reconditiona- 
rc-a unor piese se cheltuieşte de trei 
ori mai mult decit pentru producerea 
lor în uzine, atunci nu are nici un 
rost să le recondiţionăm. Ministerele 
vor trebui să stabilească piesele, sub
ansamblele la care recondiţionarea 
este economică. Va trebui ca pînă 
la sfîrşitul anului să se aducă modi
ficările corespunzătoare în planifica
rea producţiei pieselor de schimb, 
reflectînd încă in planul pe 1971 a- 
ceste modificări.

Doresc să subliniez că rezerve im- . 
portante pentru creşterea producţiei 
in construcţiile de maşini — cît şi 
în alte ramuri — există in domeniul 
folosirii capacităţilor de producţie şi 
a timpului de lucru. Datele arată că
0 serie de maşini şi utilaje sínt fo
losite slab, în mod neraţional. In ve
derea utilizării mai intense a capa- 
«ităţilor de producţie, este necesar 
să nu se mai aprobe începerea de 
investiţii noi sau dezvoltări pînă 
cînd nu este asigurată folosirea in
tegrală a capacităţilor de producţie 
existente. In primul rînd, trebuie 
folosite mai bine suprafeţele de 
producţie; dintr-o analiză efectuată 
intr-un număr de întreprinderi in
dustriale, a rezultat că acestea 
aveau circa 173 mii mp supra-
1 aţă productivă folosită necores
punzător, din care 150 mii mp 
spaţii libere sau utilizate în sco
puri neproductive. Introduse in pro
ducţie, dotate cu utilajele necesare, 
aceste suprafeţe ar putea asigura o 
producţie suplimentară substanţială.

In al doilea rînd, rezultă ca timpul 
de lucru al maşinilor este folosit ne- 
raţional, că acestea nu lucrează in 
mod corespunzător. Datele arată că 
in anul 1970 procentul de folosire a 
fondului de timp disponibil al maşi
nilor-unelte nu depăşeşte 64 la sulă; 
aceasta demonstrează, de asemenea, 
ce posibilităţi şi ce rezerve mari 
există pentru , creşterea producţiei 
prin utilizarea deplină a timpului de 
lucru al maşinilor.

In întreprinderile constructoare de 
maşini se lucrează, în medie, in ju
rul a două schimburi. De aceea, în 
planul Ministerului Industriei Con
strucţiilor de Maşini şi al celorlalte 
ministere trebuie să se înscrie mă
suri pentru a asigura o încărcare 
mai raţională pe schimburi, te pri
mul rind pentru generalizarea schim
bului II şi extinderea şi introduce
rea schimbului III. Prin trecerea la 
lucrul în trei schimburi se poate ob
ţine un spor substanţial de producţie 
în construcţiile de maşini.

Este necesar ca Ministerul Indus
triei Construcţiilor de Maşini şi ce
lelalte ministere să ia de îndată mă
suri pentru a pregăti necesarul de 
muncitori calificaţi şi cadre de con
ducere a producţiei, care să asigure 
acoperirea şi a schimbului III. Pla
nurile de şcolarizare, de pregătire a 
noilor muncitori şi cadre necesare 
bunei conduceri a producţiei, ce vor 
fi elaborate de ministere în acest 
scop, vor trebui să precizeze — în- 
cepînd cu anul’1971 — numărul ce
lor care vor intra in producţie în 
fiecare lună, în fiecare an; aceste 
planuri vor trebui elaborate nu în

Este necesară îmbunătăţirea 
prevederilor noului cincinal 

în direcţia dezvoltării 
mai intense a industriei 
constructoare de maşini

general, pe ansamblul ramurii, ci 
pe fiecare centrală, pe fiecare între
prindere, concret. în vederea reali
zării acestor obiective se vor acorda 
fonduri suplimentare de şcolarizare, 
se vor construi noi cămine, în aşa 
fel îneît această problemă de mare 
importanţă să fie rezolvată în mod 
radical.

In scopul extinderii şt introduce
rii schimbului III, al pregătirii de 
muncitori calificaţi şi cadre de con
ducere a producţiei, Consiliul de 
Miniştri, toate ministerele vor tre
bui să întocmească programe cu ter
mene precise şi răspunderi concrete, 
detaliate pe centrale şl întreprinderi.

Eforturi sporite pentru ca 
industria alimentară şi uşoară 

să răspundă intr-un grad 
mai înalt cerinţelor de consum 

ale populaţiei
Aş vrea să mă opresc asupra altei de asemenea, să se treacă hotărît la

ramuri, căreia partidul şi guvernul crearea de întreprinderi' care să fa
li acordă o mare importanţă, cu un brice alimente semipreparate în aşa
rol deosebit în satisfacerea nevoilor fel îneît consumatorul să-şi poată
de trai ale populaţiei — şi anume pregăti uşor mîncarea.
industria alimentară. In această ra- Consiliul de Miniştri va trebui să 
mură este necesar să se acorde mai analizeze munca Ministerului Indus-
multă atenţie diversificării şi fabri- triei Alimentare, structura producţiei
rării de noi sortimente de mărfuri. în acest domeniu, care cuprinde şi
Faţa de realizările pe plan mondial, c parte din economia locală, şi să
inclusiv din unele târî socialiste, in- stabilească măsurile necesare pentru
dustria noastră alimentară continuă ca încă din anul viilor să realizeze
să se afle în urmă. Nu s-ar putea o diversificare sensibilă a sortimen-
spune că această ramură, care ar lelor. Legat de aceasta, cred că este
trebui şă se caracterizeze prjntr-o necesar să fie revăzut şi programul
diversificare permanentă şi rapidă a de asigurare a spaţiului frigorific,
producţiei, este dinamică, ci, dimpo- accelerîndu-se crearea de spaţii şi
trivă, este foarte statică. Aş da depozite frigorifice, pentru a asigura
unele exemple. In timp ce în alte păstrarea în condiţii bune a ali-
ţări, din porumb, cartofi, fructe se meritelor.
fac tot mai numeroase şi variate Consider că în sectorul industriei
preparate alimentare, la noi aceste alimentare — care are o mare im-
produse continuă să fie puţin pxelu- portantă în ridicarea nivelului de
erate, iar sortimentele existente au trai al poporului — în cincinalul
o gamă foarte redusă. De asemenea, unnător trebuie să aibă loc o trans-
sortimentul de conserve este sărac, formare radicală a însăşi concepţiei
nu oferă consumatorului posibilităţi asupra producţiei acestei ramuri, ca
de alegere după preferinţe. Pe bună lităţii sale, a varietăţii sortimentelor,
dreptate, cetăţenii doresc să ga- adaptînd întreaga activitale a între-
sească in magazine nu aceleaşi şi prinderilor la gustul şi cerinţele
aceleaşi conserve de carne de porc consumatorilor.
in, suc propriu,, pe care le îutîlneşti o  ramură legată nemijlocit
pretutindeni în întreaga ţară, — la satisfacerea nevoilor populaţiei
munte şi pe litoral, la oraşe şi la este industria uşoară. Nu vreau să
sate ci zeci şi zeci de sortimente r)a refer ja volumul producţiei, deşi,

după cît s-a arătat aici, se pare că 
mai sínt unele domenii — cum este, 
spre exemplu, producţia de covoare 
—- unde ar trebui să revedem sarci
nile stabilite, în sensul sporirii lor. 
Doresc însă să ridic probjema cali
tăţii, mai cu seamă a finisajului 
producţiei industriei uşoare. Nume
roase sortimente ale industriei u- 
şoare se produc în cantităţi sufi
ciente, dar nu ştiu cum se întîmplă 
că multe dintre ele sínt de calitate 
slabă, şi destul de greu găseşti 
uneori in comerţ mărfuri bine fini
sate, sínt in cantităţi reduse. Consi
der că această problemă trebuie să 
preocupe foarte serios conducerea 
Ministerului Industriei Uşoare, pre
cum şi Consiliul de Miniştri. Este 
necesar să se stabilească de urgenţă 
măsuri speciale pentru a obţine o 
îmbunătăţire a producţiei de stofe, 
pînzeturi, confecţii, tricotaje, încăl
ţăminte ş. a. Cu utilajele de care 
dispunem in întreprinderile noastre 
se pot produce te toate sectoarele 
articole de consum toarte diverse, 
atrăgătoare, mereu In pas cu cerin
ţele modei. Va trebui ca lunar între
prinderile industriei noastre uşoare 
să introducă sortimente noi; crea
torii de modele trebuie să creeze cu 
adevărat, dar pentru aceasta trebuie 
să gindească, să-şi pună în valoare 
spiritul de inventivitate, capacita
tea de a făuri produse noi, să iie 
la curent cu ceea ce este nou pe 
piaţa mondială.

In legătură cu aceasta, vreau să 
arăt că trebuie îmbunătăţite relaţiile 
dintre industrie şi comerţ. Cred că 
irebuie să se renunţe la aceşti aşa- 
zişi angrosişti din comerţ care fac 
comenzi după gustul lor, ce nu 
coincide cu cel al cumpărătorilor. 
Vor trebui organizate, cel, puţin tri
mestrial, expoziţii republicane, pre
cum şi în toate marile oraşe, unde 
Industria uşoară să expună produ
sele sale şi să le supună examenului 
publicului larg. De asemenea, va tre
bui să se renunţe, mai cu seamă in 
domeniul confecţiilor şi al tricota
jelor, la producţia de serie mare, 
să se realizeze o diversificare boga
tă, îneît cetăţeanul să găsească pe 
piaţă modele cît mai variate.

Este imperios necesară 
sporirea producţiei materialelor 

de construcţie

«un carne oe vua, ue oaie, tie pa
săre, preparate cu tot felul de gar
nituri. Fiecare fabrică de conserve 
trebuie să fie un laborator, să intro
ducă noi reţete, noi produse, ţinînd 
seama de specificul diferitelor zone 
ale ţării.

Stadiul în care ne aflăm ne im
pune să acţionăm pentru a realiza o 
mai mare varietate a hranei 
populaţiei ţării noastre. Trebuie să 
părăsim formele actuale de producţie 
a mărfurilor alimentare, încadrate în 
preţuri rigide, trecind la . realizarea 
unor produse pe gustul consumato
rului. Totodată, industria alimentară, 
reţeaua alimentaţiei publice — care 
în prezent oferă consumatorilor a- 
pioape pretutindeni aceleaşi prepa
rate, adeseori de slabă calitate — 
trebuie să concure la apropierea 
structurii hranei cetăţenilor noştri 
de aceea din ţările avansate. In 
multe ţări au loc importante schim
bări în consumul populaţiei, în ra
port cu rezultatele cercetărilor me
dicale care indică necesitatea unei 
alimentări variate, raţionale a omu
lui în condiţiile vieţii moderne. Este 
cunoscut, de pilda, că în alimentaţia 
cotidiană scade ponderea piinîi şi a 
grăsimilor, crescind în schimb cea 
a legumelor, fructelor. Esie nevoie 
ca de aceste probleme să se ocupe 
mai îndeaproape cercetătorii noştri 
din domeniul industriei alimentare, 
medicii dieteticieni, precum şi alţi 
specialişti. Pe lingă această, este ne
cesar ca şi presa, radioul, televiziu
nea şi celelalte mijloace de care 
dispunem să contribuie la orientarea 
maselor de consumatori, la formarea 
gustului şi îndrumarea lor în alcă
tuirea unor meniuri raţionale, va
riate.

Conducerea Ministerului Industriei 
Alimentare, precum şi consiliile 
populare, care au unităţi de produ
cere a bunurilor alimentare, vor tre
bui să întocmească un program spe
cial de diversificare a produselor, de 
producere a noi sortimente, folosind 
capacităţile existente, materiile pri
me din ţara noastră. Este necesar,

Un rol important în realizarea
programului nostru de investiţii re
vine industriei materialelor de
construcţii. In legătură cu această 
ramură, aş vrea să fac unele obser
vaţii în vederea îmbunătăţirii pre
vederilor din plan. Cu toate că am 
stabilit sarcini mari şi ara ădoptat un 
program special în acest domeniu, 
mi se pare că totuşi nu satisfacem 
Iu suficientă măsură cerinţele eco
nomice şi ele populaţiei. In primul 
rînd, este nevoie să revedem modul 
de planificare; prin plan se asigură 
materialele necesare construcţiilor 
din fondurile statului. precum si a-

.numite cantităţi pentru sectorul 
cooperatist, dar nu se ia în consi
deraţie necesarul pentru zecile de 
mii de locuinţe ce se construiesc 
anual la sate şi nu se ţine seama de 
cerinţele unor cetăţeni din oraşe. 
Oricum, trebuie avut în vedere că 
pentru construcţia unei case este 
nevoie de ciment, fier-beton şi că
rămidă sau prefabricate, care trebuie 
vîndute prin comerţul socialist. în 
viitor va trebui să se prevadă prin 
plan şi materiale necesare pentru 
construcţiile ce se fac la sate şi în 
oiaşe de către cetăţeni. Planificarea 
tiebuie să cuprindă nu numai in

dustria socialistă şi construcţiile so- 
cial-culturale realizate de stat, ci să 
asigure materiale pentru construc
ţiile din întreaga economie. Totoda
tă, sarcinile de plan la materialele 
de construcţii vor trebui stabilite nu 
valoric, ci fizic.

In al doilea rînd, trebuie sporilă 
producţia materialelor de construcţii 
pe seama capacităţilor existente, 
precum şl prin dezvoltarea lor cu 
investiţii minime, fără importuri. In 
prezent, consiliile populare judeţene 
au posibilitatea să-şi organizeze în
treprinderi proprii pentru producţia 
de cărămidă, calcar, var, să stabi
lească preţuri la aceste produse, 
mrnărindu-se ca ele să .contribuie la 
satisfacerea cerinţelor populaţiei. In

viitor, va trebui sS se acorde $!
consiliilor • populare comunale, coo
perativelor agricole de producţie 
posibilitatea de a-şi organiza între
prinderi producătoare de materiale 
de construcţii proprii, a căror pro
ducţie să fie inclusă în plan.

Nu este oare ridicol ca în tara 
noastră, unde avem munţi de calcar, 
sS se oprească în unele întreprin
deri procesul de producţie — aşa 
cum s-a relatat aici — din cauza 
lipsei de var? Fiecare întreprindere, 
ţinînd seama de condiţiile favorabile 
ale ţării noastre, trebuie să-şi creeze 

-propriile sale resurse de aprovizio
nare cu materii prime, fără a aştep
ta să se producă dintr-un singur 
centru pentru toată ţara.

Folosirea mai intensă 
a resurselor proprii de materii 

prime şi materiale
O problemă care aş dori s-o men

ţionez este aceea a bazei proprii de 
materii prime şi materiale. Exami- 
nînd prevederile referitoare la im
porturile de materii prime şi mate
riale, nu poţi să nu ajungi la con
cluzia că există o slabă preocupare 
pentru folosirea resurselor materiale 
din ţară. Va trebui să intensificăm 
activitatea de descoperire a rezer
velor de minereuri şi minerale.

Departamentul aprovizionării teh- 
nico-materiale trebuie să acorde toa
tă atenţia folosirii posibilităţilor e- 
xistente în ţară pentru asigurarea 
materiilor prime. Nu numai Ministe
rul Industriei Miniere şi Geologiei 
trebuie să aibă un plan de dezvol
tare a bazei de materii prime şi de 
materiale din ţară, ci este necesar 
s i se elaboreze în acest domeniu un 
plan specia! pe întreaga economie, 
inclusiv de cercetare ştiinţifică, pen
tru a putea să valorificăm, mai bine 
şi în condiţii mai bune materiile pri
me, resursele care le avem şi să 
creăm în perspectivă posibilitatea de 
a apela mai puţin la importuri din 
străinătate. Noi am renunţat prea 
uşor la punerea în valoare a unor 
resurse de minereuri din ţară, chiar 
cu conţinut mai sărac. De pildă, re: 
sursele mari de cenuşi de termocen
trală, şisturi bituminoase, pămînturi 
argiloase din Oltenia ne dau posibi
litatea să sporim producţia de alu
miniu, pe bază de materii prime din 
tară. Avem, de asemenea, resurse 
de materii prime pentru producţia 
sticlei, ceramicii, porţelanului. Ga
zul metan şi petrolul nostru se pre
tează la o prelucrare superioară în 
industria chimică, dar nici aici nu 
s-a mers suficient la o valorificare 
corespunzătoare, mai avantajoasă.

In legătura cu aceasta se ridică 
şi problema maselor plastice. Pe plan

mondial, ele capălă o pondere tot 
mai mare în înlocuirea unor materii 
prime şi materiale deficitare. Deşi 
am înregistrat progrese în produc
ţia de mase plastice, totuşi ne aflăm 
încă la un nivel redus, în compara
ţie cu alte ţări. De aceea, trebuie ca, 
paralel cu elaborarea planului pen
tru dezvoltarea bazei de materii pri
me şi materiale, să . se revadă si pla
nul industriei de materiale plastice 
şi producţia de înlocuitori, făcînd e- 
forturi suplimeptare pentru o mai 
bună acoperire a nevoilor in acest 
domeniu.

Pe lingă planul general pentru ma
terii «prime şi materiale care trebuia 
să existe la Departamentul aprovi
zionării tehnico-materiale, este ne
voie ca fiecare minister care are în 
profilul său producerea de materii 
prime să-şi elaboreze un program 
special pentru mai buna valorificai'« 
a materiilor prime şi materialelor, 
inclusiv un program de cercetare in 
acest domeniu.

Legat, de aceasta este necesar să 
analizăm mai bine problema ritmici
tăţii aprovizionării tehnico-materiale, 
pentru a asigura o mai bună desfă
şurare a procesului de producţie. O 
parte însemnată din neajunsurile 
producţiei, inclusiv in ce priveşte 
calitatea producţiei, sínt legate 
şi de lipsa de ritmicitate îu a- 
provizionare, de faptul că coo
perarea în producţie în dife
rite domenii de activitate este slab 
organizată. Rog pe toţi tovarăşii vi
cepreşedinţi ui guvernului, pe toţi 
miniştrii, să examineze atent, la ni
velul tuturor ramurilor, posibilităţile 
de a asigura o aprovizionare ritmi- 
că, introducerea unui sistem eficient 
de aprovizionare care să funcţioneze 
operativ, pentru a permite desfăşura
rea normală a pţoducţiei şi a putea 
pretinde într-adevăr ordine şi disci
plină în toate unităţile.

Pentru o producţie ieftină, 
de calitate şi eficientă

O problemă de, importanţă esen
ţială pentru ridicarea eficientei eco
nomiei noastre este Îmbunătăţirea 
calităţii producţiei. Desigur, noi am 
făcut şi facem eforturi mari pentru 
dezvoltarea industriei constructoare 
«le maşini, a altor ramuri moderne, 
pentru dotarea întreprinderilor cu 
tehnică avansată. Fără îndoială că, 
în această privinţă, am pornit cp în- 
tîrziere faţă de ţările dezvoltate din 
punct de vedere industrial şi trebuie 
să recuperăm timpul, dar această re
cuperare nu trebuie redusă la aspec
tul cantitativ, ci trebuie să aibă în 
vedere în egala măsură latura calita
tivă. N-aş dori să dau exemple, însă 
este cert că avem probleme cu ca
litatea unor mărfuri produse în in
dustria constructoare de maşini, in
dustria uşoară, industria alimentară 
şi în alte sectoare.

Aceste deficienţe, dezvăluite în 
mod deosebit o dată cu intensifica
rea controlului asupra calităţii, se 
datoresc lipsei de răspundere şi de 
preocupare pentru calitatea produse
lor, pentru deservirea în condiţii cit 
mai bune a beneficiarilor şi a popu
laţiei.

Răspunzători de producţie, de ca
litatea mărfurilor sínt ministerul, 
centrala, întreprinderea, care trebuie 
sa aibă permanent în vedere că be
neficiarii interni şi externi devin tot 
mai pretenţioşi. Trebuie să punem 
capăt neglijenţelor şi lipsei de răs
pundere pentru calitatea produselor, 
să intensificăm controlul, treeîndu-se 
la luarea de măsuri severe. O cauză 
principală o constituie slaba organi
zare a controlului calităţii în între
prinderi pe faze de producţie. A fost 
adoptată Legea cu privire la calita
tea produselor ale cărei prevederi 
trebuie să fie respectate, avem In
spectoratul de Stat pentru controlul 
calităţii produselor, care, deşi a luat 
unele măsuri, nu se face încă simţit 
cum trebuie. Desigur, îmbunătăţirea 
«"alitâţii produselor presupune şi ri
dicarea calificării muncitorilor, a 
pregătirii inginerilor şi tehnicienilor, 
a conducerilor de întreprinderi.

Este necesar ca din toate punctele 
de vedere problema calităţii produc
ţiei să constituie o preocupare prin
cipală a întreprinderilor noastre. Să 
facem din problema calităţii produ
selor o preocupare a tuturor munci
torilor, inginerilor, tehnicienilor, oa
menilor de ştiinţă, a întregului 
partid, pentru că numai aşa vom 
reuşi să rezolvăm această sarcină 
esenţială.

O altă problemă la care aş dori 
sS raS refer este aceea a consumu
rilor de materiale şl a cheltuielilor 
de producţie, Desiaur. urivted «itua-

ţia în ansamblu, se pare că avem 
unele rezultate bune în această pri
vinţă. Dacă analizăm însă unele stări 
de fa’pt, unele cazuri concrete, ajun
gem la concluzia ca lucrurile nu 
merg prea bine. Iată, în primele 
nouă luni ale acestui an, întreprin
derile Ministerului Industriei Meta
lurgice au depăşit consumul de cocs 
pentru furnale cu 7 900 tone; la cocs 
metalurgic pentru turnătorie între
prinderile Ministerului Industriei 
Construcţiilor de Maşini şi ale Mi
nisterului Industriei Metalurgice au 
depăşit consumurile cu 8 800 tone;, 
consumul de metal a fost mai mara 
cu 1 000 tone la construcţii metali
ce. cu alte 900 tone Ia piese de 
schimb pentru tractoare şi cu 4 900 
tone ia piese turnate; la combustibili 
convenţionali Ministerul Industriei 
Chimice a depăşit consumurile cu 
71 600 tone, industria sticlăriei cu 
17 700 tone; consumul de lenm pen
tru plăci fibrolemnoase şi celuloză 
a fost depăşit cu 19 000 mc; la ben
zină şi motorină, de asemenea, la 
Ministerul Transporturilor, în indus
tria metalurgică, industria minieră, 
industria alimentară s-a consumat 
mai mult cu 11 000 tone faţă de pre
vederi. Deci, persistă o depăşire 
mare a consumurilor.

Este adevărat că au fost stabilite 
o serie de măsuri pentru reducerea, 
consumurilor de materiale, însă cred 
că nu putem spune — analizind si
tuaţia pe diferite produse, în mod 
concret — că prevederile de redu
cere cuprinse in plan sint maxime. 
Noi şi astăzi producem piese pe care 
le-am putea obţine cu 60—70 la sută 
din cantitatea de metal folosită. Une
ori, pentru o piesă de 3 500 kg se 
toarnă 7 500 kg metal. Aceasta este 
risipă de material şi muncă.

Aceeaşi situaţie o întîlnim şi la 
profilele laminate, unde, de aseme
nea, trebuie să se pună capăt supra
dimensionărilor care duc la pierderi, 
de metal şi la prelucrări costisi
toare.

In afară de ramurile la care m-ain 
referit, situaţii asemănătoare există 
şi în industria materialelor de cons
trucţii, în industria uşoară. Progra
mul de reducere a»consumurilor de 
materii prime şi materialo va trebui 
să ţină seama de rezervele mari ne- 
iolosite care mai există în acest do
meniu, de experienţa înaintată pe 
plan mondial.

In legătură cu aceasta se pune şi 
problema folosirii mai bune a deşeu
rilor, a recuperării unor materiale. 
După cum arată rezultatele obţinute 
în alte ţări, este posibil să se folo-

(Gontinuare în pag, a iii-a)
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Creşterea numărului de salariaţi 
şi îmbunătăţirea folosirii 

forţei de muncă
în proiectul 'de plan, legat de pro

ductivitatea muncii, se prevede ca 
numărul de salariaţi să cfească în
cincinal cu aproape 700 000 per
soane. Consider că această preve
dere corespunde nivelului producţiei 
prevăzut în plan, cu observaţia de 
a se spori în unele locuri producti
vitatea muncii.

Apreciez însă că luarea tuturor 
măsurilor la care m-am referit — 
folosirea mai bună a capacităţilor 'de 
producţie, extinderea şi introducerea 
schimbului III, construirea în cîteva 
ramuri a unor capacităţi suplimen
tare — impune o sporire a număru
lui de salariaţi cu încă circa 400 000 
persoane. Investiţiile prevăzute de 
peste 500 miliarde lei oferă posibi
litatea de a crea mai multe locuri 
de muncă decit sínt stabilite în 
plan, concomitent, desigur, cu creş
terea corespunzătoare a producţiei. 
Cuprinderea acestor noi salariaţi va 
afecta într-o anumită măsură, în pri
mul an. nivelul productivităţii mun
cii, deoarece ei vor trebui să se 
califice, dar pe ansamblul perioadei 
nivelul productivităţii muncii nu tre
buie să fie influenţat prea mult. 
Propun să se introducă în plan a- 
ceastă măsură şi să acţionăm pentru 
realizarea ei.

Pun această problemă pentru că 
ponderea celor care lucrează în a- 
qricultură este şi va fi foarte mare 
în totalul populaţiei active ocupate, 
cu toate măsurile pe care le vom 
lua. Nivelul redus al productivităţii 
muncii în agricultură, numărul mare 
de braţe de muncă ocupate în aceas
tă ramură influenţează asupra pro
ductivităţii muncii în general şi a- 
supra venitului nostru national. De 
aceea, trebuie să accelerăm crearea 
de noi locuri de muncă prin mai 
buna folosire a investiţiilor, reali
zarea de capacităţi de producţie 
ieftine, uşoare, mărirea numărului 
de schimburi, ceea ce va contribui 
la creşterea venitului naţional şi a 
nivelului de trai al poporului. Însăşi 
angajarea în plus a 400 000 de oa
meni se va reflecta pozitiv în veni
turile populaţiei, în nivelul ei de 
viaţă şi, fără îndoială, în situaţia 
generală a ţării.

Aş dori să mă refer, în contU 
•nuare, la necesitatea ca ministerele, 
centralele, întreprinderile şi cele
lalte organe din economie să ia mă
suri serioase pentru respectarea 
duratei zilei şi săptămînii de lucru, 
mai cu seamă pentru a nu se depăşi 
programul săptămînal de lucru de 
48 de ore. In această direcţie, un 
rol important revine Ministerului 
Muncii şi sindicatelor, care trebuie 
să acţioneze cu fermitate penţru ca 
ele la 1 ianuarie 1971 toate unită
ţile să se încadreze în programul 
de lucru reglementat prin legile 
statului.

In acelaşi timp, este nevoie ca 
alît conducerile unităţilor, cit şi 
sindicatele să pună mai mult accent 
pe întărirea ordinii şi disciplinei în 
producţie. Unele cadre din econo

mie caută să motiveze ncîndepli* 
nlrea diferitelor sarcini prin lipsa:' 
unor elemente de cointeresare ma
terială. Fiecare salariat primeşte sa
lariul pentru realizarea integrală a 
sarcinilor de plan, salariul fiind ele
mentul primordial al cointeresării 
materiale. Uneori, conducătorii de 
întreprinderi, activiştii de partid şau 
sindicali nu ştiu să explice salaria
ţilor principiile şi modul de aplicare 
a sistemului de cointeresare mate
rială. Retribuirea suplimentară se 
face la sfîrşitul anului în cazul în 
care întreprinderea respectivă a 
realizat beneficii, a desfăşurat o ac
tivitate eficientă; în raport cu con
tribuţia adusă, fiecare salariat poate 
primi gratificaţii de pînă la trei sa
larii. Pînă nu se realizează sarcinile 
de plan şi nu se cunoaşte eficienta 
producţiei, nu se pot acorda stimu
lente suplimentare. Cel care nu-şi 
îndeplineşte sarcinile nu poate primi 
nici salariul integral, iar în cazul 
unor abateri sistematice nu se mai 
justifică nici ocuparea funcţiei res
pective. Fiecare trebuie să înţe
leagă că, acolo unde este pus, tre
buie să muncească cu conştiinciozi
tate şi nici un fel de sentimenta
lism nu trebuie să justifice menţi
nerea în funcţie a unor oameni care 
sínt nepregătiţi şi nu corespund ce
rinţelor, indiferent de vechimea pe 
care o au în meserie şi în unitatea 
respectivă.

Va trebui ca cei, cărora li se des
face contractul de muncă în fabrică,

' pentru indisciplină, să nu mai poată 
fi angajaţi în întreprinderi indus
triale, urmînd să lucreze în alte 
sectoare.

întreprinderile, toate unităţile e- 
conomice, social-culturale şi din ad
ministraţie trebuie să fie mult mai 
exigente, să ia măsuri mai severe 
împotriva abaterilor de la disciplină; 
întotdeauna conducerile trebuie să 
cunoască comportarea noilor anga
jaţi în unităţile clin care au plecat 
şi, în cazul că aceştia au avut aba
teri, sa* le Solicite, încă de la înca
drarea la noul loc de muncă, anqa- 

, jamente ferme în privinţa respectării 
ordinii şi disciplinei.

Tinind seama că la Congresul al 
ŞC-lea al partidului s-a indicat să se 
studieze problema reducerii săptămî- 
nii de lucru, esle necesar să se 
creeze o comisie care să facă pro
puneri în legătură cu trecerea, pînă 
la sfîrşitul acestui cincinal, la săp- 
tamîna de lucru de 44 de ore, iar 
pînă în anul 1980, la cea de 40—42 
de ore. Comisia va elabora un pro
gram concret de măsuri tehnice şi 
organizatorice, astfel îneît reducerea 
duratei săptămînii de lucru să nu 
alerteze nivelurile de producţie şi 
productivitatea muncii planificate şi 
sa nu determine reducerea salariu
lui. Din această comisie urmează să 
facă parte ministerele şi alte organe 
centrale interesate, Consiliul Central 
al U.G.S.R., reprezentant! ai altor 
organizaţii de maşă, lucrind sub 
conducerea Comitetului Central al 
P.C.R.

Un comerţ exterior raţional, 
avantajos, o largă cooperare 

în producţie cu alte state

Iernă, potrivit eu calitatea şt perfor
mantele produselor vîndute, de a-şl 
propune ca încă din anul 1971 să 
realizeze încasări suplimentare de 
valută în comparaţie cu prevederila 
actuale.

Pînă In prezent au fost luate 9 
serie de măsuri, cu efecte pozitive, 
pentru trecerea activităţilor de co* 
merţ exterior în atribuţiile ministe
relor şi unităţilor producătoare. Va 
trebui însă acţionat-mal serios pen
tru descentralizarea comerţului ex
terior;'începînd cu 1 Ianuarie 1971 
sarcinile de comerţ exterior să treacă 
în competenta centralelor şl combi
natelor, care să poarte în întregime 
răspunderea pentru această activi
tate.

rllor eu străinătatea, s-au făcut re
feriri la cursul de revenire pe care 
Îl realizăm din aceste schimburi, la 
nivelul ridicat al cheltuielilor din 
activitatea de deservire turistică, în 
raport cu Încasările în valută. De- 

■ sigur că aprecierile nu trebuie abso-f 
iutizate nici într-a direcţie, nici în 
alta, însă nu poate fi acceptat punc
tul de vedere că principalul este să 
încasezi valută, Indiferent Cît ne 
costă ea. Punînd la bază un astfel 
•de principiu, ar însemna ca turismul, 
dintr-o sursă de dezvoltare a eco
nomiei, să-l transformăm într-ar ac
tivitate nerentabilă, ale cărei pier
deri să fie acoperite pe seama celor»* 
lai te ramuri. In activitatea de tu
rism, ca şl în toate ramurile econo-

Trebuie schimbată mentalitatea cS îmiei, trebuie urmărită cu perseve- 
procesui de producţie se încheie o ! rentă eficienţa, obţinerea a maximum 
dată cu fabricarea mărfii, aşa cum i f  de încasări cu cheltuieli minime; nu 
socotesc astăzi multe din cadrele ,, |n e  poate fi Indiferent ce fel de tu- 
noastre din economie; procesul da irism facem, cît Cîştigăm din această 
producţie începe cu aprovizionarea, activitate.
se continuă cu producţia şi se în- în comparaţie cn ţara noastră, {a- 
cheie cu vînzarea. fiecare conducă- rifele la prestările de serviciu care 
tor, . de centr3^ întreprindere . se practică în alte ţări în activitatea
trebuie să înţeleagă ca el răspunde^  turistică şînt mulţ mai ridicate. Eu 
de organizarea producţiei, de fu n c -J« ^ ^  jje acor(j că, atunci cînd facem 
ţionarea întreprinderii, că în sarcina i c asemenea comparaţie, trebuie să 
sa intră aprovizionarea, gospodărirea ţ ţinem seama de faptul că sîntem la 
judicioasa, â  mijloacelor materiale .început, dar nu putem accepta ideea 
şi băneşti, asigurarea unei calităţi trebuie să continuam Să aplicăm
înalte, a unor performanţe ridicate ,ar;fQ d ,m  r„»i
ale produselor, dar şi obligaţia de a Ş 
desface în bune condiţii mărfurile Í
în ţară sau în străinătate; ciclul de 
producţie poate fi considerat înche
iat numai în măsura în care s-au 
încasat banii pentru produsul fabri
cat, fără de care nu se poate reîn
cepe procesul de producţie.

Desigur că ministerele vor avea 
în continuare răspunderea pentru 
îndeplinirea planului de comerţ ex
terior pe ansamblu, vor exercita 
controlul şi îndrumarea activităţii, 
dar fiecare centrală trebuie să acţio-“' 
neze concret pentru a-şi asigura des-* 
facerea producţiei fabricate. Să nu 
se pună în fabricaţie nici un produs 
pînă nu se ştie cui va fi vîndut. De 
asemenea, centralele şi întreprinde
rile poartă întreaga răspundere în 
faţa clientului, din ţară sau din străi
nătate, pentru calitatea şi funcţiona
litatea produsului livrat.

Descentralizarea operaţiunilor de 
Comerţ exterior nu va afecta cu ni-’ 
mic sarcinile Ministerului Comerţu
lui Exterior care, şi în aceste con
diţii, va trebui să se ocupe nu nu
mai de politica generală de comerţ 
exterior, ci şi de realizarea expor
turilor şi importurilor planificate. 
Ministerul Comerţului Exterior tre
buie să conlucreze cu celelalte nii- 
nistere şi cu centralele, să suprave
gheze întreaga activitate de comerţ 
exterior şi sa asigure înfăptuirea 
pianului de import şi export.

In discuţiile asupra planului au 
fost subliniate posibilităţile pe care 
le avem de a orqani/a mai bine ac
tivităţile pentru prestări de servicii 
în străinătate, inclusiv cercetări 
geologice şi asistenţă tehnică, de a 
valorifica pe plan extern potenţialul 
nostru de cercetate ştiinţifică. In
tr-adevăr, la noi există in cîteva 
sectoare capacităţi de cercetare şi 
proiectare încă incomplet folosite. 
Este necesară mai multă iniţiativă, 
mai multă responsabilitate pentru 
valorificarea integrală a potenţia
lului ştiinţific şi tehnic. Este timfWll 
să apreciem rezultatele institutelor 
do cercetare şi proiectare după acti- 
vitatea de concepţie pe care o des
făşoară atît în interesul dezvoltării 
producţiei, cît şi pentru comerţul 
nostru exterior, deci în slujba eco
nomiei naţionale in ansamblu.

Trebuie să fie tuturor clar "că noi 
nu plătim cercetătorii şi proiectanţii 
penţru copierea proiectelor cumpă
rate din străinătate. Este necesar să 
acţionăm mai hotărît pentru trecerea 
institutelor ştiinţifice la o activitate 
întemeiată pe principii economice, 
susţinută pe bază de contracte înche
iate cu întreprinderi din ţară şi din 
străinătate. Fiecare minister va tre
bui să elaboreze cu institutele din 
sistemul său programe concrete în 
care să prevadă ocuparea întregii 
capacităţi cu teme interne sau anga
jarea executării unor lucrări în 
străinătate.

In legătură cu eficienta schimbu-

tarife subevaluate şl cu atlt mal 
puţin să procedăm la O reducere a 
acestora ca mijloc de atragere a tu
riştilor. Oficiul Naţional de Turism 
şi celelalte organe care au activităţi 

: de deservire a turiştilor trebuie în 
primul rînd. să-şi îmbunătăţească 
munca, să asigure diversificarea ser
viciilor, executarea lor promptă şi 
de cea mai bună calitate.

No! am Învestit mult în lectorul 
de turism, avem în continuare un 
program mare de construcţii şl de 
aceea este necesar să fie luate toate 
măsurile pentru valorificarea efi
cientă a Fazei materiale pe care am 
creat-o. In vederea extinderii bazei 
turistice, vor trebui luate măsuri ca 
într-un şir de localităţi mai mici, de 
la mare şi de- la munte, să fie create 
posibilităţi unor cetăţeni de a cons
trui case cu tot confortul necesar, 
încadrate intr-un plan de sistemati
zare, pe care să la închirieze tu
riştilor.

Planul nostru cincinal Va trebui 
Bă cuprindă concret acţiunile de 
cooperare cu alte ţări in realizarea 
unor produse, în cercetare, proiec
tare şi în alte domenii de activitate. 
Nu trebuie să ne propunem să rea
lizăm singuri toate produsele de 
c are avem nevoie, nici în siderurgie, 
nici în construcţia de maşini, nici 
în chimie şi nici în alte ramuri. Este 
un lucru cert că fără o largă coope
rare în producţie cu ţările socialiste, 
cu firme din ţările capitaliste si din. 
ţările în curs de dezvoltare nu vom 
reuşi să asigurăm un progres rapid 
al economiei noastre. Activitatea de 
cooperare internaţională trebuie să 
fio bine conturată încă de la ela
borarea planului, să facă parte din 
programul de dezvoltare a fiecărei 
ramuri. Este necesar ca în fiecare 
domeniu să avem un plan concret 
dc cooperare, elaborat o dată cu pla
nul de producţie, a cărui realizare 
să fie după aceea urmărită sistema
tic. Cooperarea trebuie extinsă şi în 
agricultură în ce priveşte rasele de 
animale şi seminţele — pentru că 
nici aci nu putem rezolva toate pro
blemele de unul singur.

Problema cooperării şi speciali
zării se pune foarte serios şi între 
întreprinderile din ţară. bioi conti
nuăm în unele ramuri să construim 
întreprinderi care fac de toate, cum 
sínt, de exemplu, cele din industria 
construcţiilor de maşini. Deşi s-a 
discutat de cîteva ori să se înceapă 
o anumită specializare, să se unifice 
forţele pentru a realiza producţie 
de calitate, o serie de întreprinderi ■ 
continuă să-şi creeze turnătorii nu
mai pentru nevoile proprii, Rog ca 
problemele legate de specializarea 
în producţie în ţară să devină o a- 
nexă a planului cincinal, să fie cu
prinse în programe speciale, pe fie
care minister, astfel incit să se pună 
o dată capăt fărîmiţării care duce 
la investiţii şi producţii neeco
nomice.

Perfecţionarea organizării 
transporturilor

(Urmare <3în pag. a Ti-a)

sească în mai mare proporţie deşeu* 
rile care rămîn în procesul de pro
ducţie în industria uşoară. Prin uti
lizarea unor deşeuri din industria 
metalurgică am putea reduce impor
turile la cupru, nichel, plumb. Lai 
lemn, cu toate eforturile făcute, din- 
tr-un studiu al ministerului rezultă 
că am ajuns la un procent de 50̂  la 
sută în folosirea deşeurilor, pe cînd 
în alte ţări se utilizează 70—80 lă 
sută. Aceasta este valabil pentru 
toate sectoarele. De aceea, trebuie 
să reanalizăm activitatea noastră în 
această privinţă şi să prevedem mă
suri pentru recuperarea deşeurilor şi 
elaborarea tehnologiilor corespunză
toare folosirii lor.

Nu este pentru nimeni un secret 
că problemelor reducerii consumuri
lor de combustibil, de uleiuri, de e- 
norgie electrică nuli se acordă încă 
de către ministere şi unităţile eco
nomice atenfia cuvenită. Cred că va 
trebui să ne gîndim ca unităţile con
sumatoare, precum şi întreprinderile 
care livrează aceste produse să ur
mărească mai bine respectarea nor
melor de consum; va trebui ca atunci 
cînd un beneficiar a depăşit norma 
de consum la energie electrică sau 
la combustibil, întreprinderea furni
zoare să nu-i mai poată livra deeît 
cu aprobare specială. S-ar putea in
troduce un alt principiu: orice depăşire 
nejustificată a consumurilor să fie 
suportată de cei vinovaţi. Eu, să 
spun drept, aş opta pentru ultima 
cale — cine depăşeşte consumurile 
de materii prime, materiale, combus
tibil, energie electrică să suporte din 
salariu. Este necesar ca într-un ter
men scurt Departamentul aprovizio
nării tehnico-materiale, împreună cu 
ministerele, să propună soluţii con- 
< rele în acest domeniu, deoarece nu 
se poate tolera mai departe starea 
actuală de lucruri.

Doresc sa fac unele remarci în le
gătură cu folosirea fondurilor fixe. 
Din cifrele de plan pentru primul an 
al viitorului cincinal rezultă că pro
ducţia globală la 1 000 lei fonduri 
fixe scade la Ministerul Industriei
Metalurgice de la 1 031 Ici în 1970 
la 981 lei în 1971, adică cu 50 dc 
lei. Este inexplicabil cum, după ce 
statul a cheltuit miliarde de lei pen
tru dotarea uzinelor, pentru a im
porta instalaţii moderne, în loc sa
obţinem o producţie globală mai ma
re la fondurile fixe existente, reali
zăm în 1971 o producţie mai mică. 
Este de neconceput ca într-o aseme
nea ramură modernă să obţinem, pe 
măsură ce frece timpul, rezultate,
mai proaste. Ministerul Industriei
Metalurgice trebuie să revadă de ur
gentă această situaţie.

Problema utilizării cu eficienţă cît 
mai înaltă a fondurilor fixe, a inves
tiţiilor făcute, trebuie să stea in a- 
tenţia tuturor ministerelor, a tuturor 
unităţilor economice. O situaţie ne- 
satisfăcătoare în acest sens se cons
tată şi la Ministerul Petrolului, Mi
nisterul Industriei Miniere şi Geolo
giei, ia Ministerul Industriei Uşoare,

Ministerul Industriei Alimentare, Mi
nisterul Industriei Lemnului. Nu este 
mulţumitoare nici prevederea ca în 
industria chimică producţia globală 
Ia 1 000 lei fonduri fixe să crească 
cu numai 15 lei. Este necesar ca îu 
continuare în toate ramurile să se 
acţioneze în direcţia folosirii mai 
bune, mai eficiente a capacităţilor de 
producţie, punînd în valoare rezer
vele existente, producînd ceea ce 
este necesar economiei noastre şi 
exportului.

După cum vă este cunoscut, Con
gresul al X-lea al partidului a sta
bilit că sporirea productivităţii mun
cii este un obiectiv major ai planu
lui cincinal şi al întregii noastre ac
tivităţi economice. Sarcinile prevă?,u- 
te în acest sens în plan sínt mobili
zatoare, dar se poate spune că exis
tă încă însemnate rezerve de creş
tere a productivităţii muncii, precum 
şi de reducere a preţului de cost în 
întreprinderile noastre, în diferite 
ramuri. Rezerve importante există în 
agricultură, metalurgie şi în alte sec
toare. Prin creşterea productivităţii 
muncii se poate asigura o sporire 
substanţială, a producţiei, a venitului 
national. Aceasta este calea funda
mentală pentru a crea resurse supli
mentare atlt pentru dezvoltarea eco
nomiei, cit şi pentru ridicarea nive
lului de viată al poporului.

Un element esenţial ai creşterii 
eficientei economice în viitorul cin
cinal este sporirea rentabilităţii, mă
rirea beneficiilor în toate ramurile. 
Tovarăşii de la Ministerul Finanţe
lor care se ocupă cu controlul mi-au 
dat multe date care arată diminua
rea rentabilităţii, a eficientei într-o 
serie de sectoare, ca urmare a proas
tei gospodăriri a fondurilor. După 
cum am mai spus, nu numai că tre
buie să eliminăm cu totul fenome
nul anormal al pierderilor planifi
cate, dar este necesar ca fiecare uni
tate economică şi chiar fiecare pro
dus să aducă beneficii, să fie renta
bil. Realizînd aceasta, vom demons
tra în fapt. avantajele economiei so
cialiste planificate.

Imperativul creşterii eficienţei cere 
să se accelereze viteza de rotaţie a 
fondurilor circulante, să se înlăture 
imobilizările de fonduri, să se atragă 
în circuitul economic toate resursele.

în ce priveşte agricultura, nu .mă 
voi opri asupra problemelor acestei 
ramuri, deoarece, după cum ştiti, ele 
au fost amplu dezbătute în şedinţa 
de lucru cu primii secretari ai comi
tetelor judeţene de partid şi alle ca
dre care activează în această ra
mură. Deşi planul Cincinal preyede o 
anumită creştere a producţiei agri
cole globale, totuşi producţiile agri
culturii noastre sínt încă inferioare 
celor obţinute în alte tari, inclusiv 
tari vecine. De aceea, se impune 
luarea unor măsuri pentru dezvolta
rea agriculturii, pentru ridicarea gra
dului ei de mecanizare, dar mai cu 
scamă pentru a pune ordine în pro
ducţie, pentru a face ca problema 
centrală să fie obţinerea unor pro
ducţii sporite in toate sectoarele de 
activilate.

tere, este necesar să se stabilească
că lucrările mici nu pot să depăşeas
că un an de zile, iar orice obiectiv 
care trece de acest termen trebuie 
să fie prezentat, împreună cu grafi
cul de execuţie, vicepreşedintelui 
Consiliului de Miniştri care coordo
nează ministerul respectiv.

S-a vorbit aici de risipă de mate
riale în construcţii. Consider că este 
necesar să se stabilească măsuri ho- 
tărîte pentru a se pune capăt acestei 
stări de lucruri. S-au luat unele mă
suri, dar nu sínt suficiente. încă nu 
există ordine în primirea materiale
lor pe şantiere. Aceasta trebuie să 
se facă nu după o notă de comandă, 
ci să se introducă sistemul de măsu
rare şi evidenţă exactă a materia
lelor care intră pe şantiere;, fie la 
gara cea mai apropiată, fie chiar 
pe şantier, trebuie să existe posibi
lităţi de a măsura precis cantităţile 
de materiale primite. Este necesar să 

' se introducă ordine în livrările de 
materiale pentru şantiere, în manipux 
larea şi utilizarea acestor materiale.

In ceea ce priveşte fondurile bă
neşti şi materiale care rămîn după 
executarea lucrărilor — ca urmare, 
fie a unei bune gospodăriri a mate
rialelor şi deci a realizării de eco
nomii, fie datorită faplului că proiec
tele au cuprins initial rezerve mari 
-— va trebui ca folosirea lor să nu 
mai fie lăsată la latitudinea ministe
relor; aceasta întrucît s-a dovedit că, 
de regulă, economiile respective iau 
drumul unor lucrări neproductive, 
constituie o sursă de începere a tot 
felul de lucrări fără aprobări, neeco
nomice. Toate aceste economii în 
bani şi materiale trebuie să devină 
rezervă de slat şi să fie date acelu
iaşi minister, dar numai în măsura 
în care le foloseşte pentru lucrări 
productive. Dacă ministerul nu reu
şeşte să propună lucrări de produc
ţie în anul respectiv, fondurile să 
fie repartizate în uite domenii, în 
scopuri productive. Cit priveşte eco
nomiile care provin dc la construc
ţiile de locuinţe şi social-culturale, 
acestea vor putea ii utilizate -— pe 
baza hotărîrii comitetului de direc
ţie — pentru realizarea de noi o- 
biective similare.

In fine, tovarăşi, este necesar si 
acordăm în continuare o atenţie spo
rită reducerii ponderii construcţiilor 
în totalul investiţiilor. Continuă încă 
să se construiască scump, finisajele 
costă mult, uneori nefiind necesare; 

„ trebuie să se treacă în «iod hotărît 
la construcţii industriale, executate 
fie din beton, fie din prefabricate, 
care să excludă orice finisaj. Trebuie 
ta turnarea betonului şi plăcile pre- 
fabricate să fie de asemenea calitate, 
Incit să excludă finisajul, aşa cum se 
practică pe plan mondial. Pretutin
deni, in lume, se fac construcţii sim
ple, oamenii preocupîndu-se nu de 
realizarea unor „uzine monument de 
artă", ci, în primul rînd, de dotarea 
întreprinderilor cu utilaje moderne. 
Rog să se ia toate măsurile pentru 
ca ministerele care execută lucrări 
de investiţii să nu inai primească 
proiecte care cuprind lucrări de fi
nisaj, cu excepţia cazurilor în care 
tehnologia impune acest lucru. Înlă
turarea finisajelor suplimentare, -cos
tisitoare este una din rezervele de 
reducere a costurilor în construcţii 
şi de folosire mai eficientă a forţei 
de muncă.

Totodată, este necesar să se re
nunţe în mod hotărît la construirea 
de spaţii supradimensionate — în 
înălţime, în lungime şi în lăţime. 
Spatiile ce se construiesc trebuie să 
fie realmente strîns legate de proce
sele de producţie, să fie proportio
nale după nevoile acestora.

în viitor, trebuie să nu se mai 
admită demolarea nici unei construc
ţii. In unele locuri s-au demolat o 
serie de întreprinderi pe motiv că 

■sínt vechi sau că trebuie să se cons
truiască la nivel mondial, deşi mul
te dintre ele erau construcţii bune, 
care puteau fi folosite încă zeci de 
ani. Trebuie să se pună capăt acestei 
situaţii şi nici o demolare să nu se 
mai poată face fără aprobare. Tre
buie să fie folosite construcţiile exis
tente, accentul în investiţii să fie 
pus nu pe construcţii, ci pe utilare. 
Maşinile, utilajele sínt cele care pro
duc, iar nu construcţiile şi nimeni, 
cînd dorim să vindem un produs, nu 
ne întreabă în ce hală s-a fabricat, 
ci se uită la calităţile produsului.

Este necesar ca, începînd cu anul 
1971, să se facă o mai bună reparti
zare a execuţiei investiţiilor produc
tive între constructori. Ministerul 
Construcţiilor Industriale să nu mai 
execute în viitor nici o construcţie 
agricolă şi să nu se mai împrăştie 
pe şanţiere mici. In prezent, deşi 
Ministerul Construcţiilor Industriale 
raportează că a îndeplinit pe total, 
valoric, planul, totuşji el nu a reali
zat punerea în producţie a tuturor 
capacităţilor de producţie prevăzute. 
Trebuie să fie clar că toate obiecti
vele ce vor rămîne neexecutate vor 
trebui să fie terminalte, fără nici o 
araînare, în primele luni ale anului 
vidor. Obiectivele neterminate nu 
vor mai fi contopite în sarcinile pla
nului pe anul următor, ci vor fi evi
denţiate distinct, cu fondurile şi mij
loacele materiale corespunzătoare, 
urmînd să se realizeze paralel cu 
prevederile planului pe anul respec
tiv. In aceste condiţii se vor aplica 
sancţiuni celor vinovaţi pentru în- 
tîrziere, pentru nerespectarea grafi
celor de construcţii şi de punere în 
funcţiune.

In ce priveşte construcţiile agri
cole, în viitor Ministerul Agriculturii 
şi Silviculturii va executa combina
tele mari, iar celelalte obiective vor 
fi realizate de consiliile populare 
sau unităţile agricole. Aceasta im
pune şi reexaminarea unor norme de 
acordare a creditelor. In viitor, pen- 
tr#  unele construcţii agricole, banca 
va putea autoriza finanţarea fără să 
mai ceară proiect de execuţie.

în privinţa comerţului exterior,
trebuie să spun că acesta este un 
capitol ai planului la care, în an
samblu, nu s-au adus îmbunătăţiri 
faţă de prevederile proiectului de 
pian examinat în vară, ba chiar au 
intervenit unele reduceri ale expor
tului, destul de serioase, justificate 
numai în parte prin lipsurile din a- 
gricultură. Consider că era normal 
să se facă eforturi pentru a găsi 
resurse în industrie pentru acope
rirea golurilor cauzate de nereali- 
zarea producţiei agricole planificate 
In acest an. Va trebui ca fiecare 
minister, fiecare centrală industrială 
sa se preocupe în continuare de a 
găsi noi posibilităţi de creştere a 
exportului. De asemenea, vor trebui 
reexaminate şi stabilite la strictul 
necesar prevederile la importurile 
de materii prime şi materiale, de 
maşini, utilaje de completare şi piese 
de schimb, domeniu în care există 
posibilităţi de reducere mult mai 
mari decit s-au luat în considerare 
la elaborarea planului.

Sínt unele produse pe care le fa
bricăm de multi ani. Continuăm to
tuşi să importăm, pentru dezvoltarea 
producţiei de asemenea fabricate, nu 
numai utilaje, ci şi proiecte tehno
logice şi chiar să plătim asistentă 
tehnică. Fără îndoială că pe plan 
mondial se fac continuu progrese, 
tehnic* şi tehnologiile avansează, 
însă trebuie un efort mai mare 
pentru a realiza proiectele fabricilor 
cu forţele noastre, în institutele 
noastre de cercetare şi proiectare, 
pentru a perfecţiona licenţele cum
părate, în aşa fel incit să procurăm 
din exterior numai utilajele şi teh
nologiile care cu adevărat nu se 
pot realiza în tară.

O problemă importantă a activi
tăţii de comerţ exterior o constituie 
stabilirea produselor pe care le des
tinăm exportului şi a preturilor la 
cere încheiem tranzacţiile comercia
le. Ministerele, centralele şi între
prinderile trebuie să se preocupe 
mai mult de fabricarea acelor pro- 
ciuse pentru care obţinem o valori
ficare superioară a materiei prime. 
In comparaţie cu alte ţări, prin 
produsele pe care le exportam, noi 
realizăm preturi mult mai scăzute pe 
tona de- -otel, de fibre, de bumbac

etc. Dacă vom analiza mai adine, 
vom vedea că printr-o valorificare 
superioară a materiilor prime şi a 
materialelor am putea spori venitu
rile provenite din comerţul exterior.

Nu poale fi considerat satisfăcător 
faptul ca în construcţia de maşini 
ne propunem în continuare să ex
portăm în mare parte produse brute, 
cu grad scăzut de prelucrare a me
talului. Va trebui să fie reexaminate 
posibilităţile de creştere a exportului 
printr-o valorificare superioară a 
materiilor prime, prin realizarea de 
produse cu o calitate mai bună. In 
această direcţie avem rezerve în 
toate ramurile industriale: în con
strucţia de maşini, în siderurgie, în 
industria lemnului, industria chimi
că şi altele. Aproape nu există sec
toare unde să nu putem interveni 
pentru a asimila produse noi de ca
litate superioară, ceea ce ar contri
bui substantial la creşterea eficien
tei comerţului nostru exterior.

La realizarea acestor acţiuni va 
trebui să se angajeze din plin şi 
Consiliul National al Cercetării 
Ştiinţifice care, împreună cu minis
terele, să elaboreze un program 
special privind proiectarea, asimi
larea şi introducerea în fabricaţie a 
unor produse superioare, competi
tive pe pieţele externe. Va trebui, 
de asémenea, să se acţioneze mai 
energic pentru a pune în aplicare 
hotărîrea pe care am luat-o de mai 
multă vreme de a specializa pentru 
export un număr de întreprinderi şi 
secţii, unde sa se fabrice numai şpr- 
timente care valorifică superior ma
teria primă.

Cît priveşte modul în care valori
ficăm produsele pe pieţele externer 
nu este un secret faptul că în multe 
cazuri obţinem preturi mai scăzute 
decit firmele străine la produse si
milare, că încasările noastre la ex
port se diminuează datorită faptului 
că vindem prin intermediari, în loc 
să căutăm a încheia tranzacţiile 
direct cu fijmele care folosesc mărfu
rile noastre.

Consider că, în ansamblu, preţu
rile planificate pentru exportul nos
tru de mărfuri nu numai că nu sínt 
mari, dar sínt chiar minime. Cen
tralele şi întreprinderile au datoria 
de a acţiona pentru obţinerea unor 
preţuri ctt mai bune pe piat* ex-

O atenţie mult mai mare trebuie 
să se acorde activităţii din sectorul 
transporturi, de îmbunătăţirea căreia 
depinde jntr-o măsură considerabilă 
desfăşurarea ritmică a producţiei, ac
celerarea procesului de circulaţie a 
bunurilor materiale.

In acest sector există încă serioase 
neajunsuri, s-a accentuat proasta or
ganizare datorită căreia capacităţile 
existente în transporturile pe căile 
ferate, rutiere şi navale sínt insufi
cient folosite, se produc întreruperi 
mari în circulaţia normală a produ
selor, se irosesc importante fonduri 
materiale şi băneşti. Organizarea de
fectuoasa a încărcării şi descărcării 
produselor face ca vagoanele să stea 
timp îndelungat pe rampe, iar pentru 
navele imobilizate, fără-nici o justi
ficare, în porturi, se plătesc sume 
mari. Consider că această stare de 
lucruri nu mai poate dăinui; este ne
cesar ca Consiliul de lyâiniştri, îm
preună cu Consiliul Economic, să 
facă o analiză atentă a situaţiei exis
tente Şi să prezinte măsuri pentru 
lichidarea hotărîtă a acestor neajun
suri.

In ce priveşte transporturile pe 
căile ferate şi auto, atenţia trebuie 
îndreptată, în primul rînd, spre în
tărirea disciplinei, folosirea comple
tă, cu eficientă maximă, a parcului 
existent. Este necesar să se aplice 
cele mai aspre pedepse celor care 
folosesc camioanele, tractoarele, mij
loacele de transport destinate pro
ducţiei din patrimoniul poporului 
pentru interese personale. Să punem 
capăt nereguUlflV care există în pre
zent In acest sector de activitate.

în transporturile navale trebuie să 
fie luate măsuri pentru folosirea ra
ţională a porturilor. Trebuie grăbită 
punerea în funcţiune a noi capaci- 
tăti care să asigure valorificarea de
plină a condiţiilor de dezvoltare e- 
xistente într-o serie de porturi şi 
creşterea volumului de transporturi 
navale potrivit necesităţilor econo
miei. »

In cadrul programului pentru sec
torul transporturi nu se reflectă 
încă în mod corespunzător preocu- * 
parea pentru dezvoltarea porturilor 
noastre de pe Dunăre, deşi despre 
necesitatea unei asemenea orientări 
am discutat In mai multe rlnduri. 
Portul Sulina, spre exemplu, poate 
prelua o parte însemnată a trans
porturilor, dispune de condiţii pentru 
o dezvoltare puternică, pentru o via
ta economică înfloritoare — aşa cum 
a avut în trecut. Trebuie să reexami
năm şi prevederile în legătură cu 
porturile Brăila şi Galati, folosite as
tăzi sub nivelul capacităţilor lor. Noi 
am construit şi dezvoltat de-a lun
gul Dunării uzine mari şi este nece
sar ca programul acestui sector să 
cuprindă măsuri pentru e transporta 
pe calea fluvială ieftină materiile 
prime şi produsele acestor uzine, 
precum şi alte mărfuri. Deşi această 
problemă a mai fost discutată, totuşi 
ea nu se reflectă în mod corespun
zător în programul pentru transpor
turi.

Continuare In pag. a IV-a)
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Q problemă centrală 
a economiei -  realizarea 
de investiţii cu cheltuieli 

cît mai mici, în stare să dea 
producţie cît mai rapid

Un capitol al planului cincinal de 
mare însemnătate pentru dezvoltarea 
întregii economii naţionale, pentru 
realizarea ritmurilor şi nivelurilor 
prevăzute este cel al investiţiilor. 
Volumul de investiţii planificat şi 
repartizarea lui este de natură să 
asigure dinamismul şi progresul eco
nomiei noastre în viitorul cincinal. 
In ce priveşte nivelurile prevăzute 
pentru 1974 şi 1975, ele vor mai tre
bui analizate în cursul anului 1973 
pentru a asigura o legătură cit mai 
bună cu cea de-a doua jumătate a 
deceniului viitor.

Aş vrea să ridic cîteva probleme 
legate de rezultatele activităţii in 
domeniul investiţiilor. O primă pro
blemă este faptul ca construim încă 
scump, c:ă termenele de punere în 
funcţiune şi de realizare a parame
trilor proiectaţi sínt încă foarte 
lungi. As putea da multe date în a- 
ceste privinţe, dar fiecare minister 
cunoaşte situaţiile concrete din do
meniul său. Se impune, după părerea 
mea, revederea modului de planifi
care în investiţii sau, mai bine zis, 
aplicarea a ceea ce s-a stabilit in 
sensul de a rm se mai începe «ici 
o lucrare pînă nu se prezintă nu nu
mai proiectul şi studiul tehnico-eco- 
nomic, ci şi graficul in care să fie 
înscris termenul de începere, data 
termihării şi cea a realizării parame
trilor proiectaţi. Fără acestea nu tre
buie să se mai aprobe nici o inves
tire.

In general, tovarăşi, trebuie sä 
mergem pe linia de a scurta in mod 
radical perioada de realizare a in
vestiţiilor. în acest sens, consider că 
este necesar să se renunţe la prac
tica de a începe paralel un volum 
mare sau un număr mare de lucrări 
şi trebuie să se meargă pe o concen
trare a lucrărilor pe obiective. A- 
vem de acum cîteva experienţe care 
ne arată necesitatea acestei orien
tări. Nu mă voi referi la construc
ţiile industriale. Construcţia spitalu
lui din Constanţa a durat, după cum 
ştiti, 7 ani, iar în alte locuri din ţară 
obiective similare s-au realizat în 
5 ani, la un cost de 100 000—120 000 
lei patul. Ulterior, prin adoptarea 
unor soluţii mai ieftine, mai eficien
te, s-a ajuns ca un spital din Slatina 
să se construiască într-un an —. un

an şi jumătate, cu un cost de 43 000 
—45 000 lei patul. Menţionez că la 
acest spital dotarea este aceeaşi ca 
la spitalele unde costul pe un pat a 
revenit 120 000 lei.

Un alt exemplu: Ministerul Agri
culturii şi Silviculturii a propus să 
se construiască două complexe mari 
de 20 000 tone carne de pasăre în
tr-un termen de 2,5—3 ani. Am dis
cutat cu tovarăşii constructori posi
bilitatea reducerii perioadei de exe
cuţie şi ei ne garantează că vor fi 
gata într-un an. In acest fel, vom 
avea carne de pui din complexul de 
la Titu în luna mai anul viitor, în 
loc să o avem de-abia în 1972. Ce 
arată aceasta, tovarăşi? Dacă se con
centrează utilajele şi materialele pe 
obiective şi se evită dispersarea fon
durilor, atunci se obţin rezultate 
bune. Ar fi fost oare mai bine să în
cepem concomitent cinci asemenea 
complexe, a căror construcţie să du
reze 5 ani, sau să începem doua 
care să fie gala într-un an şi să ob
ţinem şi producţie? Evident, este mai 
bine să se meargă pe calea concen
trării investiţiilor, a forţei de muncă 
şi utilajelor, în loc de a le risipi pe 
multe şantiere.

De aceea, o sarcină importantă in 
întreaga noastră economie este con
centrarea lucrărilor de investiţii in 
vederea terminării lor cît mai ra
pide. Este necesar să se facă o eşa
lonare a acestor lucrări pe cei 5 ani 
şi să se concentreze mijloacele ma
teriale şi forţa de muncă pe obiec
tive, incit să putem realiza şi depăşi 
sarcinile de producţie şi do investiţii 
prevăzute in planul cincinal, prin 
scurtarea simţitoare a duratei lucră
rilor de investiţii. Prin darea mai de
vreme în folosinţă a noilor capaci
tăţi se va putea obţine o creştere cu 
15—20 la sută a producţiei, mai bine 
zis a volumului fizic al producţiei.

Trebuie să se întocmească grafice 
speciale de execuţie a lucrărilor şi 
să nu se mar aprobe livrarea de ma
teriale deeît în ordinea prevăzută în 
grafic. Mai bine să organizăm, even
tual, unele depozite intermediare de 
materii prime şi materiale, deeît să 
le trimitem pe şantiere unde să stea 
5—C ani şi să fie risipite sau deqra- 
dafe.

,  In ce priveşte obiectivele de in
vestiţii ce,poţ fi aprobate de minis-
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EXPUNEREA TOVARĂŞULUI 
NICO LAE CEA UŞESCU

Cercetarea ştiinţifică şi învăţămîntul 
-  factori primordiali ai dezvoltării 

economiei noastre naţionale, 
ai progresului întregii societăţi

înfăptuirea programului pentru pe
rioada 1971—1975 cere eforturi mari 
în domeniul cercetării ştiinţifice, 
sporirea contribuţiei oamenilor noş
tri de ştiinţă la soluţionarea impor
tantelor şi complexelor sarcini pe 
care ne-am angajat să le realizăm în 
viitorul cincinal. Este un sector im
portant de activitate, ale cărui pro
grese noi aşteptăm să se facă mai 
mult simţite în economie întrucît, 
după cum se ştie, deşi baza mate
rială a cercetării noastre ştiinţifice 
nu este mică, nu putem spune că re
zultatele sínt prea mari.

Pentru valorificarea mai bună a 
potenţialului existent în acest dome-' 
niu, este necesară, în primul rînd, 
o mai mare concentrare a forţelor de 
cercetare pe problemele de bază, de 
actualitate, ale dezvoltării economiei 
naţionale.

în această direcţie sínt începuturi 
bune, dar nu s-a mers încă pînă la 
capăt. Consider că, faţă de sarcinile 
care ne stau în faţă în viitorul cin
cinal, trebuie să revedem dezvolta
rea cercetării chimice, întrucît în 
unele domenii de însemnătate deose
bită, ca, de exemplu, cele care pot 
aduce contribuţii substanţiale la lăr
girea bazei de materii prime şi ma
teriale, forţele de cercetare sînt in
suficiente. De asemenea, în construc
ţiile de maşini, ramură pentru care 
se prevăd sarcini mari in perioada 
1971—1975, trebuie să dezvoltăm mai 
mult şi mai rapid cîteva institute de 
cercetări. în unele institute, proble
me de mare importanţă pentru eco
nomia naţională sínt cercetate de co
lective mici, de 10—15 oameni, care 
îşi extind cercetările pe perioade 
atît de mari, incit vor trebui să le 
lase moştenire generaţiei următoare 
de cercetători; noi avexn însă nevoie 
astăzi de rezultatele cercetărilor.

Aşadar, este necesar să pornim de 
la sarcinile fiecărei ramuri a econo
miei şi, văzînd ceea ce s-a propus 
pentru cincinalul viitor în domeniul 
cercetării, Consiliul Naţional al Cer
cetării Ştiinţifice împreună cu minis
terele să propună întărirea şi dezvol
tarea anumitor centre şi institute, 
crearea altora noi, gruparea forţelor 
de cercetare în probleme de impor
tanţă deosebită. Trebuie să obţinem 
într-un termen mai scurt — în toate 
sectoarele — rezultate valoroase 
care să poată fi aplicate în mod efi
cient în producţie.

Măsuri hotărîte trebuie să fie lua
te de Consiliul Naţional al Cerce
tării Ştiinţifice, de către ministerele 
economice pentru introducerea în 
producţie şi urmărirea modului în 
care se asimilează tehnologiile im
portate. Experienţa arată că firma 
străină care ne-a vîndut o tehnologie 
sau licenţă are deja altele gata pre
gătite. Dacă la aceasta adăugăm şi 
faptul că, în multe cazuri, pînă cînd 
unităţile noastre însuşesc şi intro
duc în producţie licenţa importată 
trec 5—6 ani, este limpede că in mo

mentul în care începe să fie produ
să, tehnica respectivă are o valoare 
considerabil depreciată, un grad ma
re de uzură morală. De aceea, rog 
ca problema asimilării în producţie 
a tehnologiei pe care o importăm 
să-şi găsească o reflectare corespun
zătoare în programul cercetării ştiin
ţifice. Consiliul Naţional al Cerce
tării Ştiinţifice trebuie să elaboreze 
şi să urmărească graficele de asimi
lare în producţie a tehnicii impor
tate, luînd totodată măsuri corespun
zătoare pentru perfecţionarea ei con
tinuă în pas cu evoluţia mondială.

Ţinînd seama de marile cerinţe ale 
dezvoltării economiei, ştiinţei şi cul
turii în cincinalul următor, este ne
cesar să revedem şi programul dez
voltării învăţămîntului. Mi se pare 
că măsura luată anul acesta, cînd la 
unele institute de învăţământ supe
rior s-a prevăzut o creştere mai 
mică a numărului de studenţi decît 
în anii anteriori, nu este bună, deoa
rece pentru realizarea obiectivelor 
şi sarcinilor cincinalului 1971—1975 
şi ale următorilor 10 ani este nece
sar să crească foarte mult numărul 
cadrelor cu pregătire superioară.

Trebuie să rezolvăm mai repede Şi 
mai' bine problema necesarului de 
ingineri tehnici (subingineri). Este 
necesar ca institutele care pregătesc 
aceste cadre să cunoască o dezvol
tare mai accentuată decît pînă acum, 
astfel încît în 2—3 ani să asigurăm 
cadrele tehnice pentru conducerea 
procesului de producţie, iar ingine
rii cu studii superioare de speciali
tate să fie folosiţi îndeosebi în cer
cetare, în funcţii de concepţie în în
treprinderi.

Este necesar să revedem şi proble
ma pregătirii noilor maiştri, inclusiv 
principiul care stă la baza recrutării 
şi formării acestor cadre. Să renun
ţăm la principiul actual, potrivit că
ruia numai absolvenţii unei şcoli 
speciale pot fi maiştri şi să recru
tăm asemenea cadre, aşa cum se 
face şi în alte ţări, şi din rîndul 
muncitorilor calificaţi care au şcoa
lă. Recrutînd maiştrii după princi
piul actual, am ajuns să numim in 
această funcţie tineri de 20 de ani 
care nu cunosc suficient producţia şi 
care au atribuţia să conducă şi să 
îndrumeze muncitori cu o vechime în 
profesie de 20—25 de ani. Aceasta 
este o sursă de slăbire a răspund6- 
rii şi controlului în producţie. Mais
trul are un rol holărîtor în produc
ţie, nu numai pe plan teoretic, ci în 
mod deosebit pe plan practic, şi de 
aceea el trebuie recrutat dintre cei 
mai buni muncitori. Cînd un aseme
nea maistru nu are cunoştinţe teo
retice, să facem totul pentru a i le 
da. Există destule posibilităţi pentru 
a se organiza cursuri, dar pe alte 
principii decît pînă acum. Pe alte 
principii trebuie să fie aşezată şi 
formarea muncitorilor calificaţi, în
deosebi pentru acele ramuri în care 
ponderea acestora este încă scăzută.

Ţelul suprem al noului cincinal — 
ridicarea nivelului de trai al poporului

în continuare doresc să mă refer 
cîteva probleme legate de ridica- 

a nivelului de trai al poporului.
evederile generale ale planului 
icinal în acest domeniu sínt juste 
trebuie să le considerăm ca mi

ne, întrucît, după părerea mea, 
m găsi noi mijloace pentru a asi- 
ra o creştere mai accentuată « 
niturilor oamenilor muncii.
Trebuie să ne preocupăm de îm- 
nătăţirea în mai mare măsură' a 
rovizionării populaţiei. Consider că 
trebui sporit volumul de produse 

evăzut să se livreze în 1971 la 
ndul pieţei.
Dar nu este vorba numai de volu- 
il total al mărfurilor destinate con- 
mului populaţiei. Doresc să ridic 
ci o problemă pe care nu o vom 
iţea rezolva acum sau în anul vii- 
r, dar pe care va trebui să o solu- 
măm în cîţiva ani. Practic, cînd 
irbim despre aprovizionarea popu- 
ţiei, mai cu seamă cu produse ali- 
entare, ne gîndim la oraşe şi în mi- 
măsură avem în vedere necesarul 

intru sate. De aceea, consider că 
cbuie să revedem modul în care se 
ce planificarea produselor alimen- 
re ce se desfac prin comerţul so- 
alist; va trebui ca planul să cu- 
indă nu numai cîteva produse im- 
jrtante, cum sínt zahărul şi uleiul, 

toate produsele, astfel încît, ti
nd seama de consumul întregii 
ipulaţii, să stabilim măsuri pentru 
itisfacerea nevoilor de consum atît 

oraşe, cit şi la sate. Această mă- 
îră trebuie să se aplice, începînd 
î pîinea. Trebuie să revedem şi sis- 
imul de brutării; poate că nu vom 
instrui neapărat brutării în fiecare 
it, dar va trebui să luăm măsuri 
entru a asigura producerea plinii şi 
entru satisfacerea nevoilor popu- 
iţiei rurale.
Am discutat cu primii secretari ai 

omitetelor judeţene de partid ca fie- 
are judeţ să-şi creeze baze proprii 
e aprovizionare cu produse agro- 
limentare şi să răspundă de buna 
ir funcţionare. Este imposibil ca 
in Bucureşti să se stabilească cîte 
oşii, cîţi cartofi, cîţi morcovi să se 
onsume, de exemplu, la Suceava şi 
lotoşani. Trebuie să se treacă hotă- 
ît la descentralizarea aprovizionă- 
ii cu produse agroalimentare, cu le- 
iume, lapte, produse din carne. Este 
lecesar să acordăm posibilităţi mai

nevoile populaţiei, de felul în' care 
oamenii muncii primesc îngrijiri me
dicale, de condiţiile de odihnă care 
le sínt asigurate.

Consider, de asemenea, că am pu
tea prevedea să ni se prezinte pro
puneri pentru trecerea în cursul a- 
nului viitor la mărirea alocaţiei de 
stat pentru copii. Pentru copiii ai că
ror părinţi au salarii mici ar trebui 
să fie sporită alocaţia pînă in jurul 
a 200 de lei; totodată, consider că 
trebuie urcată limita de salariu pînă 
la care se poate beneficia de acest 
ajutor.

Ar fi bine să reanalizăm şi hotă- 
rîrea privind dreptul pensionarilor de 
a cumula salariul cu pensia, în sen

sul ca aceştia, cel puţin în unele ra. 
muri mai importante, să poată bene
ficia în limite mai largi de acest 
drept. O sferă importantă în care pot 
lucra pensionarii este cooperaţia 
meşteşugărească şi industria locală.

Doresc să subliniez că planul cin
cinal şi cel pe anul viitor trebuie să 
oglindească, paralel cu eforturile ce 
se cer oamenilor muncii, ample pre
vederi pentru îmbunătăţirea condiţii
lor de viaţă şi de muncă ale aces
tora. Acesta trebuie să fie un obiec
tiv central al planului, precum şi o 
preocupare permanentă a Consiliului 
de Miniştri, ministerelor, íntréprin- 
derilor, sindicatelor şi a celorlalte 
organizaţii obşteşti.

Pentru perfecţionarea în continuare 
a conducerii, organizării şi planifi

cării economiei naţionale

largi de decizie organelor judeţene 
în vederea producerii bunurilor de 
larg consum, în sortimente variate.

In legătură cu competenţele acor
date consiliilor populare, trebuie spus 
că multe din aceste organe nu-şi 
exercită ,cu fermitate drepturile şi 
obligaţiile ce le revin, nu aplică cu 
consecvenţă., nici propriile lor hotă- 
rîri. Unele consilii populare nu-şi în
deplinesc, de pildă, sarcinile ce le 
revin în combaterea diferitelor mani
festări de speculă. Sub nici o formă 
să nu admitem specula cu produse 
de consum; să luăm măsuri dintre 
cele mai severe împotriva celor care 
încearcă, prin mijloace necinstite, 
să-şi sporească avutul, lovind în in
teresele consumatorilor şi provocînd, 
totodată, perturbări în circulaţia măr
furilor. în această privinţă va tre
bui să elaborăm o lege care să pre
vadă cele mai aspre pedepse pentru 
speculanţi şi cei care admit specula. 
Trebuie să atragem atenţia Ministe
rului Afacerilor Interne şi consiliilor 
populare să nu închidă ochii şi să 
nu admită specula, pe care noi nu 
am permis-o nici în condiţii grele.

Buna deservire a populaţiei presu
pune a distribuire mai raţională a 
reţelei comerciale pe teritoriu — atît 
la oraşe, îndeosebi în cartierele noi, 
cît şi la sate. Va trebui ca amplasa
rea magazinelor de mărfuri indus
triale, a celor de bunuri alimentare, 
a unităţilor de prestări de servicii 
şi de alimentaţie publică să se facă 
pe baza studierii numărului şi struc
turii populaţiei ce urmează a fi de
servită, a gusturilor şi cerinţelor 
consumatorilor. Pentru noile ansam- 

•bluri de locuinţe să se stabilească 
norme de spaţii comerciale şi de 
prestări de servicii la 100 sau la 1000 
de locuitori, urmînd ca aceste spaţii 
să fie construite şi date în folosinţă 
o dată cu ansamblul respectid. Tre
buie ca în proiectele de execuţie ale 
blocurilor de locuinţe să se prevadă 
la parterul acestora spaţiile comer
ciale şi. de servicii necesare.

După ..cum- rezultă din proiectul 
planului cincinal, în următorii ani 
vor creşte mult cheltuielile pentru 
ocrotirea sănătăţii şi pentru diferite 
alte acţiuni sociale. Este necesar să 
acordăm o atenţie sporită ocrotirii 
sănătăţii, să ne ocupăm mai mult de 
felul în care acest sector satisface

Tovarăşi,

Doresc, în continuare, să mă refer 
Ia necesitatea de a acţiona mai ho- 
tărît pentru realizarea măsurilor cu 
privire la îmbunătăţirea conducerii şi 
planificării economiei. Pînă în pre
zent, în acest scop au fost adoptate 
o serie de legi. Sínt de asemenea 
întocmite proiecte de aqte normative 
în legătură cu alte sarcini trasate 
de Conferinţa Naţională şi Congre
sul al X-lea al partidului. Consider 
că trebuie să trecem neîntîrziat la 
aplicarea măsurilor preconizate, ur- 
rnînd ca aceste proiecte să le adop
tăm după ce vom experimenta şi. 
verifica binfe în practică aceste 
măsuri.

In domeniul planificării, spre e- 
xemplu, trebuie aplicate cu hotărîre 
indicaţiile privind ridicarea rolului 
întreprinderilor în elaborarea planu
lui, sporirea aportului centralelor şi 
ministerelor în acest domeniu. Pla
nul nu trebuie să fie ceva impus 
de sus, ci rezultatul cunoaşterii şi 
valorificării tuturor capacităţilor, a 
întregului potenţial de producţie, a 
tuturor rezervelor. în această pri
vinţă, nu pot spune că există ordine 
deplină în întreprinderi şi nici la 
organele centrale, la ministere şi la 
Comitetul de Stat al Planificării. As
tăzi, centralele, ministerele nu au o 
evidenţă clară a capacităţilor de 
producţie de care dispun fabricile şi 
uzinele din subordinea lor.

Ne propunem să introducem cal
culatoarele electronice, să înfiinţăm 
cenţre de calcul, să le folosim în 
planificare. Ca să foloseşti un centru 
de calcul, se presupune însă în pri
mul rînd să ai o bună evidenţă, 
trebuie să cunoşti, de asemenea, 
bine capacităţile de producţie ale 
uzinelor, ale instalaţiilor şi maşini
lor. Deci, pentru a putea trece la o 
planificare superioară şi la folosirea 
calculatoarelor electronice, este ne
cesar să introducem ordine în evi
denţă şi, pe această bază, în întregul 
mod de conducere şi organizare a 
economiei.

Perfecţionarea conducerii nu se 
poate reduce la faptul că am micşo
rat aparatul administrativ al minis
terelor; este necesar să organizăm 
bine activitatea tuturor departamen
telor, a centralelor, întreprinderilor 
şi, totodată, să punem ordine în e- 
videnţă, să îmbunătăţim metodele 
de muncă. In acest spirit au fost 
adoptate prevederile Conferinţei 
Naţionale şi ale Congresului al 
X-lea al partidului.

Trebuie, de asemenea, să spunem 
că centralele industriale nu au intrat 
încă pe deplin în atribuţiile şi 
competenţele ce le-au fost acordate. 
Mai sínt centrale care funcţionează 
după modelul fostelor direcţii gene
rale. Or, ele trebuie să acţioneze ca 
mari unităţi economice integrate. 
Ministerul trebuie să se ocupe de 
investiţii, de aprovizionare, de cer
cetare, de export, dar activitatea de 
bază să fie concentrată în centrală. 
Aceasta a fost şi aceasta este con
cepţia noastră cu privire la centrale
le industriale. Procedînd altfel nu 
am realiza decît o schimbare a de
numirii fostelor direcţii generale. 
Pentru a evita cu desăvîrşire o ase
menea situaţie, ministerele trebuie 
să acţioneze foarte ferm şi neîn
tîrziat.

Controlul financiar, care a fost re
organizat în cursul acestui an, tre
buie să contribuie mai mult la întă
rirea ordinii, la creşterea răspunde
rilor în viaţa economică. Consider 
că este necesar să ne preocupăm 
mai mult de crearea unui spirit de 
înaltă combativitate faţă de neajun
suri, de întărirea spiritului de răs
pundere şi de stimularea iniţiativei. 
Dezvoltarea economiei noastre a a- 
juns la un asemenea stadiu încît 
dacă nu vom face ca fiecare să sim
tă răspunderea şi să acţioneze pen
tru a soluţiona problemele, nu vom 
reuşi să mergem înainte.

Nu trebuie să ne propunem ca de 
la centru să dăm tipare pentru tot 
ceea ce trebuie să se facă în unită
ţile de bază, pe plan local. Trebuie 
sa veghem asupră respectării legilor 
generale, dar să lăsăm maximum de 
iniţiativă în găsirea formelor şi mo
dalităţilor de rezolvare a sarcinilor. 
Dacă vom dori să reglementăm de 
sus, de la centru, prin instrucţiuni 
şi circulare, fiecare mişcare a direc
torului, a salariaţilor, cu siguranţă 
nu vom reuşi, însă în mod cert vom 
încătuşa răspunderea şi iniţiativa.

Noi avem o mulţime de circulare 
ş! instrucţiuni ale ministerelor, însă 
acestea au un asemenea volum, încît 
nimeni nu reuşeşte să le citească, 
mai ales că permanent se elaborează 
altele care le modifică sau le com
pletează. Pentru a stabili- cum să 
procedeze după normele în vigoare, 
un salariat ar trebui să caute zeci 
de instrucţiuni, să le pună cap la 
cap şi să vadă cum se coreleaiă di
feritele articole, paragrafe şi litere 
ale acestora. O asemenea birocraţie 
şi astfel de procedee de lucru avem, 
din păcate, în economia noastră şi

trebuie să le înlăturăm cu desăvîr
şire. Trebuie să stabilim clar drep
turile şi atribuţiile fiecăruia, proble
mele care intră în competenţa sa, 
iar dacă a dat soluţii necorespunză
toare să răspundă pentru acestea.

Este, deci necesar, tovarăşi, să 
revedem foarte serios sistemul de 
organizare, legislaţia economică. 
Trebuie să luăm măsuri urgente 
pentru lichidarea neajunsurilor la 
care ne-am referit, pentru simplifi
carea întregului sistem de evidenţă, 
control şi decizie, pentru introdu
cerea unei ordini riguroase în viaţa 
noastră economică. Aşa cum am sta
bilit, în cazul unităţilor agricole şi 
în unităţile industriale să se intro
ducă registrele de inspecţii. Cine 
merge în întreprinderi şi dă indi
caţii să aibă împuternicire pentru a- 
ceasta, să scrie în registru şi să 
semneze, purtînd întreaga răspun
dere pentfu indicaţiile date. Trebuie 
să punem capăt situaţiei de astăzi, 
cînd toţi care merg în întreprinderi 
dau indicaţii şi pînă la urmă pen
tru defecţiunile care apar nu răs
punde nimeni.

Tovarăşi,

înfăptuirea vastului program de 
dezvoltare economică în următorii 
cinci ani necesită mobilizarea efor
turilor întregului popor, participarea 
conştientă a fiecărui cetăţean, per
fecţionarea activităţii în toate dome
niile, sporirea continuă a eficienţei 
muncii noastre.

Sarcini de mare răspundere se ri
dică în faţa organelor şi organiza
ţiilor de partid, a tuturor comuniş
tilor, care au de îndeplinit, ca şi 
pînă acum, un rol hotărîtor în con
ducerea şi organizarea vieţii econo
mice, în antrenarea largă a oame
nilor muncii pentru transpunerea în 
viaţă a obiectivelor stabilite în noul 
plan cincinal. Principalul conţinut al 
muncii politice şi organizatorice a 
partidului, al activităţii tuturor or
ganelor şi organizaţiilor de partid 
din industrie, agricultură, transpor
turi, construcţii, cercetare ştiinţifică, 
trebuie să-l constituie preocuparea 
permanentă pentru bunul mers al ac
tivităţii economice, care constituie 
fundamentul întregii noastre dezvol
tări sociale, al propăşirii materiale 
şi spirituale a naţiunii. Este necesa
ră mobilizarea tuturor colectivelor 
de muncă pentru utilizarea raţională 
a fondurilor materiale şi băneşti, 
sporirea eficienţei investiţiilor, redu- 
ceiea cheltuielilor de producţie, 
creşterea calităţii producţiei şi per
fecţionarea întregii activităţi eco
nomice.

Amploarea şi complexitatea sarci
nilor economice la toate nivelurile, 
de sus şi pînă jos, în condiţiile dez
voltării dinamice a economiei, a mo 
dernizării industriei şi intensificării 
producţiei agricole impun cu tărie 
introducerea curajoasă a metodelor 
ştiinţifice de conducere şi organi
zare, recomandate de progresele 
ştiinţei şi tehnicii contemporane, de 
practica economică avansată pe plan 
mondial. Este de o stringentă nece
sitate ridicarea competenţei cadre
lor, însuşirea temeinică a ştiinţei 
conducerii economiei naţionale, 
perfecţionarea pregătirii economice 
şi profesionale prin studiu indivi
dual şi în forme organizate a tutu
ror lucrătorilor din economie, de la 
ministru pînă la muncitor.

In munca pentru îndeplinirea pla
nului cincinal, în întreaga activitate 
socială, sarcini importante revin, 
totodată, organizaţiilor sindicale, de 
tineret şi de femei, asociaţiilor ştiin
ţifice, tuturor organizaţiilor de masă 
şi obşteşti, al căror rol în condu
cerea democratică a vieţii sociale 
cunoaşte o continuă creştere. Ele 
sínt chemate să desfăşoare mai larg, 
cu mijloace specifice, în rîndul câ  
tegoriilor sociale, profesionale sau 
de vîrstă pe care le reprezintă, o 
activitate menită să contribuie la 
dezvoltarea conştiinţei socialiste, a 
atitudinii înaintate faţă de muncă, 
la stimularea iniţiativei creatoare 
puse în serviciul sporirii forţelor 
productive, materiale şi spirituale, al 
ridicării patriei socialiste pe noi 
trepte de prosperitate.

Avem nestrămutata convingere că 
prin munca însufleţită a comunişti
lor, prin mobilizarea activă a mase
lor largi a celor ce muncesc de la 
oraşe şi sate, care urmează cu în
credere şi abnegaţie politica parti
dului, punînd în valoare elanul, ta, 
lentul şi energia creatoare a harni
cului nostru popor, constructor al 
socialismului, vom îndeplini cu suc
ces toate sarcinile ce ne stau în 
faţă.

Gloriosul nostru partid, călit în 
lupte revoluţionare de o jumătate 
de secol, care conduce de peste un 
sfert de veac destinele poporului 
român, va face totul pentru a se 
dovedi şi în viitor la înălţimea în
crederii întregii naţiuni, conducînd 
cu deplin succes măreaţa operă de 
făurire a societăţii socialiste multi
lateral dezvoltate în România.

a c t u a l i t a t e a
în Adunarea Generală a O.N.U.

Rezoluţii de condamnare 
a discriminării rasiale 

si nationale

Emlő es r
V izita  d e le g a ţ ie i  
U.G.S.R. Ea P ek in

NEW YORK 1 (Agerpres). — Adu
narea Generală a O.N.U. a adoptat 
luni patru rezoluţii de condamnare a 
tuturor formelor de discriminare ra
sială şi naţională.

Una dintre aceste rezoluţii, adop
tată cu 71 de voturi pentru, 12 con
tra şi 28 abţineri, condamnă guver
nele care încalcă dreptul la autode
terminare al popoarelor „din Africa 
de Sud şi Palestina". Documentul re
afirmă legitimitatea luptei popoarelor 
aflate sub dominaţie colonială şi 

străină“ pentru autodeterminare şi 
dreptul lor de a solicita şi primi în 
acest scop sprijin material şi moral.

O declaraţiey

a preşedin
telui Perului

LIMA 1 (Agérpres). — Preşedintele 
Perului, generalul Velasco Alvarado, 
a declarat, în cadrul unei conferinţe 
de presă, că a sosit timpul ca atitu
dinea ţărilor latino-americane faţă de 
Cuba, luată în baza hotărîrii O.S.A. 
din 1964, să fie revizuită. El s-a pro
nunţat pentru reintegrarea Cubei în 
sistemul interamerican. Preşedintele 
Peruvian a relevat, totodată, că guver
nul său promovează o politică de co
laborare — pe baza respectului reci
proc, a independentei naţionale şi 
neintervenţiei în treburile interne — 
cu toate ţările latino-americane.

Referindu-se la unele aspecte de 
politică internă, Velasco Alvarado a 
afirmat că guvernul peruvian este ho- 
tărît să asigure finanţarea investi
ţiilor necesare pentru dezvoltarea e* 
conomiei, în special a industriei ex
tractive. In ceea ce priveşte investi
ţiile de capital străin, a subliniat 
preşedintele, acestea nu vor fi ac
ceptate decît în cazul respectării le
gilor ţării şi a intereselor naţionale. 
Anul acesta, a anunţat el, se va pro
ceda la definitivarea procesului de 
transferare a minelor aflate încă sub 
controlul capitalului străin, în pro
prietatea statului.

SECVENŢE
S U D -
VIETNAMEZE

Saigon 1 (Agerpres). — In Viet
namul de sud, unităţile Guvernului 
Revoluţionar Provizoriu au lansat 
în noaptea de luni spre marţi un 
atac cu rachete şi mortiere asupra 
cartierului diviziei americane de la 
Chu Lai. Atacul a fost confirmat de 
purtătorul de cuvînt al comanda
mentului militar american care nu a 
dezvăluit pierderile înregistrate de 
trupele americane. El s-a limitat, 
potrivit agenţiei A.P., să menţioneze 
„intervenţia artileriei şi elicoptere
lor americane în regiunile de unde 
se presupunea că a fost lansat ata
cul asupra obiectivului de la Chu 
Lai". în aceeaşi noapte, detaşamen
tele patriotice au lansat alte opt 
atacuri cu rachete şi mortiere în di
verse regiuni ale Vietnamului de 
sud. Cele mai însemnate au avut 
loc în jurul oraşului Kontum.

„Cucerirea şi deţinerea de teritorii 
în contradicţie cu dreptul poporúlui 
acelui teritoriu la autodeterminare 
sínt inadmisibile şi constituie o vio
lare, flagrantă a Cartei", arată rezo
luţia.

La cererea reprezentantului perma
nent al R.A.U. la O.N.U., Abdullah 
el-Erian, a avut. loc un vot separat 
asupra menţinerii în textul rezoluţiei 
a cuvintelor „şi Palestina". Un număr 
de 48 de state s-au pronunţat pentru, 
27 contra, iar 35 s-au abţinut.

Celelalte rezoluţii recunosc legi
timitatea luptei popoarelor oprimate 
din Africa de sud-vest, Rhodesia şi 
coloniile portugheze „pentru a obţine 
egalitatea rasială prin orice mijloace 
posibile", chemînd toate guvernele 
statelor membre ale O.N.U. să spri
jine lupta acestor popoăre şi să sus
pende relaţiile de orice natură cu 
regimurile rasiste.

Pekin 1. — Corespondentul A- 
gerpres, I. Gălăţeânu, transmite: 
Delegaţia Uniunii Generale a Sin
dicatelor din România, condusă de 
tovarăşul Constantin Drăgan, mem
bru al Comitetului Executiv al 
C.C. al P.C.R., prim-vicepreşedinte 
al Consiliului Central al U.G.S.R., 
a sosit marţi la Pekin, într-o vi
zită în R.P. Chineză.

La aeroport, delegaţia a fost in- 
tîmpiriată de Tzi Tang Kui, mem
bru supleant al Biroului Politic al 
C.C. al P.C. Chinez, U Da, mem
bru al. C.C. al P.C. Chinez, vice
preşedinte al Comitetului revolu
ţionar orăşenesc Pekin, Liu Si 
Ciuan, membru al C.C. al P.C. 
Chinez, membru al conducerii A- 
dunării reprezentanţilor muncito
rilor din oraşul Pekin, Shen Cen. 
secretar general al secţiei legături 
externe a C,C. al P.C. Chinez, şi 
alte persoane oficiale.

A fost prezent, de asemenea, Au
rel Duma, ambasadorul României 
la Pekin.

Seara, in cinstea delegaţiei . a 
fost oferită o masă.

r
•  TODOR JIVKOV, preşedintele Consiliului de Minişlri al R.P. Bul
garia, a primit delegaţia norvegiană, condusă de ministrul industriei,, 
Sverre Walter Rostoft, care se află în vizită în Bulgaria, 

în cursul convorbirii care a avut loc cu acest prilej, scrie agenţia 
I B.T.A., au fost abordate probleme ale colaborării industriale şi teh- 
£ nico-ştiinţifice, precum şi ale extinderii relaţiilor comerciale dintre 
I Bulgaria şi Norvegia.

I\*NI progresului social.
. D r ' A m î  A r u l  T /-I I î

•  LUlND CUVlNTUL LA UN MITING, consacrat electrificării integrale 
a statului Hariana, primul ministru al Indiei, Indira, Gandhi, a lansat 
un apel pentru combaterea forţelor reacţiunii în vederea realizării

Premierul Indiei a relevat necesitatea consolidării şi lărgirii „Bazei 
trainice a revoluţiei sociale" create în urma cuceririi de către India 
a independenţei naţionale.

Statul indian Hariana a fost constituit cu numai 4 ani în urmă. El |
este însă primul din India complet electrificat.

Coordonate universale
•  PREŞEDINTELE R.S.F. IUGOSLAVIA, IOSIP BROZ TITO, CU SO
ŢIA, va sosi la 10 decembrie anul acesta íntAo vizită oficială în 
Italia, la invitaţia preşedintelui Italiei, Giuseppe Saragat — infor
mează agenţia Taniug.

I •  MARI DEMONSTRAŢII DE PROTEST AU AVUT LOC LUNI LA |  
3 BARCELONA ŞI IN ALTE LOCALITĂŢI SPANIOLE. După cum relevă '  
I agenţiile de presă, miile de demonstranţi au condamnat hotărîrea |  
S autorităţilor spaniole de a trimite spre judecare în fata tribunalului \  
ţ  militar un grup de 16 cetăţeni basci. Tot în semn de protest, aproxi- |  
S mativ 15 000 de studenţi din Barcelona au hotărîl să nu mai participe s 
I la cursuri pînă la 3 decembrie, cînd urmează să înceapă procesul, ţ  
Í De asemenea, salariaţii din peste 90 de întreprinderi metalurgice, de N 
J construcţii şi industrie uşoară au participat luni la greve de scurtă ( 

durată.

STATELE UNITE ŞI-AU ÎNCETAT ZBORURILE DE RECUNOAŞ
TERE CU AVIOANE „U-2", deasupra zonei Canalului de Suez, infor- ̂ ■ * Xi » iv/nixx, »o f uuabu[ji a /.unei waiiaiuiui uc ütieij unui“ ^

I mează agenţiile de presă citind surse oficiale ale Departamentului de i 
 ̂ Stat. In prezent nu există planuri pentru noi zboruri de recunoaştere, J* afirmă sursele citate, dar asta nu înseamnă că ele nu vor fi reluate 

dacă Administraţia le va considera necesare.
I După cum se ştie, guvernul R.A.U. a protestat împotriva acestor |
S zboruri.

R.S.F. IUGOSLAVIA. — Vedere a uneia din halele uzinei de la Skoplje

azi...
TIMPUL

Centrul meteorologic Sibiu co
munică: Vreme închisă, cu cerul 
mai mult noros. Local va ploua 
slab. Vîntul va sufla potrivit, cu 
intensificări, din sectorul nord- 
vestic. Minimele vor fi cuprinsa 
între zero şi plus 3 grade, iar 
maximele vor oscila între plus 5 
şi 8 grade. Local, ceaţă.

CINEMA
SIBIU: PACEA: De (orele 

9,00; 11,30; 14,00; 16,30; 19,00»
21,00); ARTA: Cadavrul viu, se
riile I şi II (orele 10,00; 14,00; 
17,00; 20,00); TINERETULUI: Ex
presul colonelului von Ryan (o- 
rele 10,00; 12,00; 14,30; 16,30;
18,30; 20,30fc INDEPENDENŢA:

azi...
Străinii (orele 11,00; 14,30; 16,30; 
18,30; 20,30).

MEDIAŞ: PROGRESUL: Intîlni- 
rea (orele 9,00; 11,15; 14,00; 16,30; 
19,00; 21,15); TINERETULUI: Sub 
semnul Iui Monte Cristo (orele 
10,00; 16,30; 18,30; 20,30); UNI
REA: Familia Tóth (orele 10,00; 
16,00; 18,00 şi 20,00).

CISNÄDIE: POPULAR: Cavale
rii aerului (orele 11,00; 16,00; 18,00 
f i  20,00). -

AGNITA: 8 MAI: O şansă din- 
tr-o mie (orele 10,00 şi 18,00).

DUMBRĂVENI: 7 NOIEMBRIE: 
Picioare lungi, degete lungi (o- 
xele 18,00 şi 20,00).

COPŞA MICĂ: POPULAR: Bă- 
iefii in haine de piele (orele 17,00 
şi 19,00).

BAZNA-BĂ1: Vadul iadului
(orele 17,00 şi 19,00).

OCNA SIBIULUI: întoarcerea 
drK Mabusse (orele 17,00 ş i '19,00).

azi
TELEVIZIUNE
18.00 Deschiderea emisiunii. 

„Ex-terra ’71“ (ediţia a i
18,25 Cabinetul economic T1
19.10 Tragerea concursului P 

expres.
19,20 1 001 de seri. Emisiune 

tru cei mici.
19.30 Telejurnalul de seară.
20.00 Unul din marii artişti 

veacului: Dinu Lipatti.
20.30 Poşta TV de Ion Buchet 
20,45 Pe ţărmul mării.

Muzică uşoară cu Trio ! 
Cruz şi Bianca Cavallir

21.10 Fotbal. Olanda—Români; 
Transmisiune directă d( 
Amsterdam (repriza I).

2z.00 Telejurnalul de noapte. 
22,15 Repriza a îJ-a a meciuh 

fotbal Olanda — Român 
£3,00 închiderea emisiunii.
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